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RoweRem 
po mieście

31 maja odbyła się oficjalna prezentacja rowerów 
miejskich SUWER. Zaprezentowano rower zwykły, elek-
tryczny oraz tandem. Mieszkańcy Suwałk będą mo-
gli z nich korzystać już w czerwcu. W sumie będzie 160 
SUWER-ów, które rozlokowane będą na 16 stacjach. 
Wszystko dzięki dofinansowaniu z Unii Europejskiej.

–  C h c e m y, 
żeby nasi miesz-
kańcy mieli róż-
ne alternatyw-
ne możliwości 
poruszania się 
po Suwałkach. 
W naszym mie-
ście mamy bli-
sko 100 km ście-
żek rowerowych 
i ciągów pieszo
- r owe r ow yc h . 
Myślę, że rower 
miejski przyjmie 
się i będzie cie-

szył się dużą popularnością – powiedział w trakcie kon-
ferencji prasowej Czesław Renkiewicz, prezydent Suwałk.

 Wykonawca dostarczył już do Suwałk 160 szt. fabrycz-
nie nowych rowerów, w tym: 142 rowery tradycyjne, 3 ty-
pu tandem oraz 15 rowerów elektrycznych.

– Wypożyczenie rowerów będzie bardzo proste. 
Będzie to można zrobić albo za pomocą aplikacji albo 
dzwoniąc na infolinię. Przy każdej stacji oraz na każdym 
rowerze będzie specjalna instrukcja, która krok po kroku 
poprowadzi nas przez proces wypożyczenia roweru – po-
informował Rafał Jabłoński, przedstawiciel firm Orange 
Polska oraz Roovee S.A.

W 2021 roku SUWER będzie funkcjonował do 24 paź- 
dziernika. W 2022 i 2023 roku od 1 kwietnia do 24 paź- 
dziernika. O konkretnym terminie uruchomienia SUWER-a 
i cennika usług poinformujemy już niedługo.
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Wiersze Jana Brzechwy czytali radni oraz przedstawiciele władz 
miejskich i bibliotekarze w czasie akcji „Suwalczanie czytają dzieciom”  
zorganizowanej przez suwalską Bibliotekę Publiczną im. M. Konopnickiej. 
Dzieci z suwalskich przedszkoli i szkół podstawowych wysłuchały wier-

sza „Pan Soczewska na księżycu”. Do tegorocznej akcji włączyły się: 
Szkoła Podstawowa nr 7 im. św. Jana Pawła II, Przedszkole nr 1 przy  
ul. Raczkowskiej, Przedszkole „Kropka” przy ul. Muzycznej oraz Przedszkole 
nr 10 przy ul. Nowomiejskiej i Przedszkole nr 2 przy ul. L. Waryńskiego.

Suwalczanie  czytają  dzieciom

>> oczekiwany dzień dziecka 
Ponad tysiąc młodszych i starszych suwalczan spotkało się na Dniu Dziecka zorga-

nizowanym na placu przed Suwalskim Ośrodkiem Kultury. To pierwsza taka impreza  
w Suwałkach w tym roku. Życzenia najmłodszym złożyli m.in. prezydent Suwałk Czesław 
Renkiewicz i przewodniczący Rady Miejskiej Zdzisław Przełomiec.

Przez kilka godzin dzieci i do-
rośli bawili się na Artystycznym 
Podwórku, na którym zorgani-
zowano kilka stref zabawowych. 
Była strefa nauki, w której prze-
prowadzano doświadczenia oraz 
warsztaty i pokazy. W strefie sztuki 
realizowano przedsięwzięcia pla-
styczne. W strefie teatru i pacyn-
ki oferowano gry i animacje, a tak-
że tworzono pacynki. Natomiast  
w strefie Dr Clown realizowano 
animacje z klownem oraz  konkur-
sy z nagrodami. Konkursy, a także 
gry, zagadki i animacje były tak-
że w strefie zabawy Zwierzyniec. 
Ponadto w obszarze Graficzne 

Koraliki lepiono koraliki z mas plastycznych, a w strefie starych gier Mrocznego Bractwa 
zagrać można było w planszówki oraz inne klasyczne zabawy.

– Kiedy pandemia ustępuje to każdy powód jest dobry do wyjścia z domu, a szczegól-
nie, gdy coś się w mieście dzieje. Fajnie, że ta pierwsza otwarta impreza była poświęcona 
dzieciom. Stąd też, jak tylko usłyszałam o tym wydarzeniu, to zabrałam swoje dwie wnucz- 
ki i stawiłam się pod  
SOK-iem – powiedziała  
pani Krystyna z Osiedla 
Północ.

Na polowej scenie 
przed SOK-iem wystąpi-
li wokaliści i tancerze Su- 
walskich Prezentacji Arty- 
stycznych. Na specjalnych 
stoiskach zaprezentowa-
li się również przedstawi-
ciele służb mundurowych: 
Policji, Straży Pożarnej 
oraz Straży Miejskiej. 

>>
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W dniu, w którym tra-
f i  do Państ wa rąk w y-
danie „ D w uTyg o dnik a 
Suwalskiego” odbędzie się 
spotkanie informacyjne 
poświęcone planowanej 
inwestycji Fabryk Mebli 
FORTE przy ul. Północnej 
w Suwałkach. Spółka chce 
wybudować nową kotłow-
nię zakładową i zlikwido-
wać starą już wyeksplo-
atowaną. W tej sprawie od 
dłuższego czasu toczy się 
w naszym mieście dysku-
sja, a niektóre z formuło-
wanych stwierdzeń są po prostu kłamstwami.

Zacznijmy jednak od początku. 15 lipca 2019 r. Fabryki Meble 
FORTE złożyły w Urzędzie Miejskim w Suwałkach wniosek o wyda-
nie decyzji o środowiskowych uwarunkowaniach dla budowy no-
wej kotłowni zakładowej. Zgodnie z przepisami prawa wystąpili-
śmy do Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska w Białymstoku, 
Państwowego Powiatowego Inspektora Sanitarnego w Suwałkach oraz 
Regionalnego Zarządu Gospodarki Wodnej w Białymstoku, w sprawie 
obowiązku przeprowadzenia oceny oddziaływania przedsięwzięcia na 
środowisko. Każdy z tych państwowych organów wydał opinię, że nie 
ma tu konieczności sporządzenia raportu oddziaływania na środowi-
sko. Mimo to zdecydowaliśmy, że nakażemy FORTE opracowanie takie-
go raportu, by właściwie ocenić jego potencjalny wpływ na środowi-
sko i mieszkańców.

Taki raport oczywiście został opracowany i ponownie uzgodniony  
z ww. organami państwowymi. Z jego treścią można było zapoznać się 

na stronie internetowej Urzędu Miejskiego w Suwałkach osobiście w sie-
dzibie suwalskiego ratusza lub na łamach „DwuTygodnika Suwalskiego” 
(w formie ogłoszenia). Ostatecznie 21 grudnia 2020 r. została wydana po-
zytywna decyzja o środowiskowych uwarunkowaniach dla budowy no-
wej kotłowni zakładowej FORTE. To spotkało się w ostatnich miesiącach 
z niezadowoleniem części mieszkańców, którzy przygotowali specjal-
ną petycję formułując w niej niestety wiele nieprawdziwych informacji,

Chciałbym przede wszystkim Państwa uspokoić. Miasto Suwałki ni-
gdy nie planowało i nie planuje by w kotłowni zakładowej, którą chce 
wybudować FORTE przy ul. Północnej spalać odpady komunalne – co 
niestety sugerują autorzy petycji. Planowane przedsięwzięcie polega 
na budowie nowej kotłowni, która docelowo zastąpi istniejącą kotłow-
nię, w której oprócz biomasy spalany był także węgiel kamienny. W no-
wej kotłowni do procesu spalania będą kierowane wyłącznie odpady 
powstające w wyniku działalności zakładu w postaci odpadów płyt wió-
rowych oraz trociny, wióry, ścinki i drewno, które ze względu na skład-
niki i właściwości nie stanowią odpadów niebezpiecznych. Dodatkowo 
w ramach inwestycji przewidziano magazynowanie paliwa dla palnika 
pomocniczego gazu ziemnego w dwóch podziemnych zbiornikach ma-
gazynowych o pojemności do 60 m3 każdy.

To co najważniejsze to fakt, że nowa kotłowania w porównaniu do 
już istniejącej będzie instalacją bardziej ekologiczną i mniej zagrażają-
cą zdrowiu mieszkańców, z uwagi na aktualne bardzo rygorystyczne 
przepisy o ochronie środowiska.

Dlatego też organizowane jest spotkanie, które ma wyjaśnić jakie są 
plany Fabryk Mebli FORTE co do budowy nowej kotłowni. Jako Prezydent 
Suwałk pragnę Państwa raz jeszcze uspokoić i zapewnić, że dołożyliśmy 
wszelkiej staranności przy ocenie tej inwestycji, wykazując się daleko po-
suniętą ostrożnością decydując się na obowiązek sporządzenia raportu 
oddziaływania tej inwestycji na środowisko. Nieszkodliwość instalacji po-
twierdziły również organy państwowe. Mam nadzieję, że ta informacja 
oraz to co zostanie zaprezentowane na spotkaniu rozwieje Państwa wąt-
pliwości i ostudzi wszelkie niepokoje.
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zdaniem prezydenta

>> RuSzył nabóR do Sbo
Trwa nabór wniosków do dzie-

wiątej edycji Suwalskiego Budżetu 
Obywatelskiego na 2022 rok. Można 
je składać do 25 czerwca 2021 r. 
Mieszkańcy Suwałk mają ponownie 
do wykorzystania aż 2,6 mln zł. Kwota 
została podzielona na 4 grupy: pro-
jekty kulturalne lub społeczne o war-
tości nieprzekraczającej 20 tys. zł; pro-
jekty w ramach Zielonego Budżetu 
Obywatelskiego o wartości nieprze-
kraczającej 100 tys. zł; projekty inwestycyjne „małe” o wartości nieprze-
kraczającej 125 tys. zł; projekty inwestycyjne „duże” o wartości powyżej 
125 tys. zł do 900 tys. zł.

W ramach Zielonego Budżetu Obywatelskiego mogą być składane 
projekty mające na celu rozwój publicznych, ogólnodostępnych miej-
skich terenów zieleni czyli: parków, skwerów, łąk kwietnych, rabat kwia-
towych, alei drzew, czy innych niekonwencjonalnych rozwiązań wzbo-
gacających ekosystem. Formularz w wersji elektronicznej jest dostępny 
na stronie: www.um.suwalki.pl, a także w Kancelarii Ogólnej Urzędu 
Miejskiego w Suwałkach przy ul. A. Mickiewicza 1, pok. 4 oraz w Wydziale 
Inwestycji przy ul. A. Mickiewicza 1, pok. 203, gdzie można uzyskać po-
moc przy wypełnieniu formularza. Tam też będzie można sprawdzić, 
czy grunt, gdzie ma być realizowany nasz projekt jest własnością miej-
ską oraz czy w planie zagospodarowania przestrzennego nie przewidzia-
no dla niego innej funkcji. Jeżeli okaże się, że działka nie jest miejską wła-
snością – urzędnicy wskażą taką w najbliższym sąsiedztwie. Więcej na: 
www.um.suwalki.pl

Szokujący Sondaż
Większość suwalczan 

nie zaszczepiła się i nie za-
mierza się zaszczepić prze-
ciwko COViD-19 – tak wy-
nik a pr zeprowadzon ej  
20 maja przez Młodzieżo- 
wą Radę Miasta Suwałki. 
Wprawdzie próba nie by-
ła zbyt duża, bo w sondzie 
uczestniczyło 52 suwalczan 
(0,07% mieszkańców mia-
sta), ale jej wyniki  potwierdzają się w danych rządowych raportów 
szczepień przeciw COViD-19. Dotąd w pełni zaszczepił się zaledwie co 
szósty suwalczanin. To najniższy odsetek w podlaskim wśród miast na 
prawach powiatu.

20 maja MRMS przeprowadziła wśród suwalczan sondę dotyczącą 
szczepień na COVID-19. Z badania MRMS wynika, że ponad połowa miesz-
kańców naszego miasta (51,4%) nie zamierza się szczepić. Jest to bardzo 
niepokojące, bo eksperci podają, że dopiero przy 70% osób zaszczepio-
nych będziemy mogli uzyskać odporność stadną. W tej chwili szczepie-
nia są najlepszym sposobem na walkę z koronawirusem. 

Młodzieżowa Rada Miasta Suwałk zapytała również suwalczan o da-
ne dotyczące szczepień na COViD-19 w Polsce i o ile znajomość rodzajów 
szczepionek wśród mieszkańców naszego miasta jest na całkiem dobrym 
poziomie (54,5% zna rodzaje szczepionek), o tyle wiedza jaka jest liczba 
osób zaszczepionych i procent osób, które muszą być zaszczepione, aby 
uzyskać odporność, stadną niestety jest niewielka. W obu przypadkach 
trzech na czterech pytanych odpowiedziało negatywnie na te pytania.

>>
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pomogą uczniom 
i nauczycielom

Prezydent Suwałk Czesław Renkie- 
wicz, podpisał porozumienie z Bożeną 
Łapińską, dyrektor suwalskiego szpitala 
psychiatrycznego o podjęciu współpracy 
mającej wesprzeć dzieci, młodzież, rodziców 
i nauczycieli po powrocie do stacjonarne-
go nauczania po długotrwałym nauczaniu 
zdalnym. Będą zajęcia i warsztaty z zakre-
su ochrony zdrowia psychicznego, konsul-
tacje dla uczniów i ich rodziców, obserwa-
cje uczniów na lekcjach, wizyty w szkole lub 
placówce, a także możliwość odbycia rozmów telefonicznych.

– Wyłączenie uczniów z normalnego funkcjonowania i zamknięcie ich w do-
mach na tak długi czas wywarło niestety negatywne skutki w zakresie zdrowia 
psychicznego. W Suwałkach funkcjonują takie instytucje jak szpital psychiatrycz-
ny czy poradnia psychologiczno-pedagogiczna, które będą w głównej mierze 
wspierały wszystkie te osoby, które potrzebować będą pomocy w powrocie do 
normalnego funkcjonowania – powiedział prezydent Cz. Renkiewicz.

– Dzięki porozumieniu nawiązujemy możliwość otwartej współpracy i aktyw-
nej pomocy dzieciom, rodzicom i pedagogom. To umożliwi bardzo szybkie dotar-
cie do problemu, z którym zmagają się dzieci. Tylko w tej chwili mamy pod opie-
ką 300 osób, z czego ponad 80 to dzieci z Suwałk. Zmagają się one z problemami 
lękowymi czy uzależnieniem cyfrowym – mówiła dyrektor B. Łapińska.

– Ważne tu są możliwości stworzenia takiej oferty dla dzieci i młodzieży, dzięki 
której przyzwyczają się one na nowo do życia nie w formie on-line, ale do interak-
cji bezpośrednich. Dlatego nasze jednostki kultury od czerwca zapraszają na cy-
kle zajęć integracyjnych – dodał Roman Rynkowski, zastępca prezydenta Suwałk.

Realizatorem porozumienia ze strony samorządowej będzie suwalska 
Poradnia Psychologiczno-Pedagogiczna.

pSy na bulwarach
Czytelnicy „DwuTygodnika Suwalskiego” zwrócili uwagę na 

problem z psami biegającymi samopas po suwalskich bulwarach 
nad Czarną Hańczą. Niedawno oddane do użytku nadrzeczne  te-
reny spacerowe stały się ulubionym wybiegiem dla psów. Ich wła-
ściciele przyjeżdżają aż z Osiedla Północ by czworonogi spusz-
czone ze smyczy mogły sobie pobiegać po bulwarach. Niestety 
często psy zachowują się agresywnie w stosunku do dzieci i spa-
cerujących po ładnie urządzonym terenie zielonym. Nie wspomi-
nając już o psich nieczystościach, których pełno na nadrzecznych 
chodnikach i trawnikach. Każda uwaga zwrócona właścicielom 
psów wywołuje u nich agresję i nerwowość. Czytelnicy domaga-
ją się by bulwary były miejscem spacerowym dla suwalczan, a nie 
wielkim wybiegiem dla psów. 

Z  p r o b l e m e m  t y m  z w r ó c i l i -
śmy się do Andrzeja Laszkowskiego  
p.o. Zastępcy Komendanta Straży 
Miejskiej w Suwałkach.

– Od pierwszego kwietnia do końca 
maja do Straży Miejskiej w Suwałkach 
wpłynęło dwadzieścia zgłoszeń od-
nośnie psów biegających luzem bez 
nadzoru w naszym mieście. Większość  
z nich dotyczyła bezpańskich zwierząt, 
które zostały „odłowione” przez pracowników schroniska i trafi-
ły do Schroniska dla Zwierząt „Sianożęć”. Dyżurni Straży Miejskiej 
nie odnotowali ani jednego zgłoszenia odnośnie wypuszczania 
luzem psów na nowych bulwarach przy Starej Łaźni. 

Nadmieniam, że osoby które są świadkami takiego „pro-
cederu” mogą zgłosić tego typu zdarzenie bezpośrednio 
do dyżurnego Straży Miejskiej w Suwałkach pod bezpłatny  
nr alarmowy 986, w godzinach 7-22, bądź całodobowo (Policja) 
tel. 112.

Kwestie utrzymania zwierząt na terenie miasta reguluje  
„Regulamin utrzymania czystości i porządku na terenie miasta 
Suwałk” oraz Kodeks Wykroczeń. Osoby utrzymujące zwierzęta 
domowe są zobowiązane do zachowania środków ostrożności 
zapewniających ochronę przed zagrożeniem lub uciążliwością 
dla ludzi oraz przed zanieczyszczeniem terenów przeznaczo-
nych do wspólnego użytku. Kto nie zachowuje zwykłych lub na-
kazanych środków ostrożności przy trzymaniu zwierzęcia, pod-
lega karze ograniczenia wolności, grzywny do 1 000 złotych albo 
karze nagany.

czytelnicy pytają

Suwałki dobRze ocenione
W rankingu „Najlepsze miasta do życia” w Polsce sporządzonym przez re-

dakcję tygodnika Newsweek w kategorii miast od 50 do 100 tys. mieszkańców 
Suwałki zajęły wysokie trzecie miejsce. Punktację oparto na danych statystycz-
nych za 2019 r. pochodzących z GUS.

Autorzy zestawienia oparli punktację w siedmiu kategoriach. Za każdą z kate-
gorii przyznawano od 0 do 10 punktów. Suwałki wysoko oceniono w kategoriach: 
bezpieczeństwo (9), wykrywalność przestępstw (9), zanieczyszczenie powietrza 
(8), bezrobocie (6). W kategorii dochód samorządu przyznano naszemu miastu  
5 punktów. Najniżej oceniono: wynagrodzenia (2) i zdrowie (2). 

– To kolejny ranking, który potwierdza, że Suwałki są liderem w swojej 
kategorii. Przypomnę, że niedawno w rankingu Dziennika Gazety Prawnej 
„Perły Samorządu” zajęliśmy również 3 miejsce, a w Rankingu Polskich Miast 
Zrównoważonych przygotowanym przez międzynarodową firmę doradczą 
Arcadis 14 miejsce. Specjaliści oceniają nasze miasto pozytywnie – podsumował 
prezydent Suwałk Czesław Renkiewicz.

W sumie w rankingu Suwałki otrzymały 41 punktów. Przed grodem nad Czarną 
Hańczą uplasował się Bełchatów, który otrzymał 43 punkty i Siedlce – 42 pkt.
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nowały jedynie pojedyncze kierunki (np. technik masażysta, czy opie-
kun medyczny), gdzie liczba słuchaczy była niewielka, ok. 10 osób. 
Koszty utrzymania Zespołu Szkół były zbyt duże, a priorytetem PWSZ 
w Suwałkach jest kształcenie studentów na jak najwyższym pozio-
mie. I na tym Uczelnia się skupia. W ostatnich latach powstało m.in. 
Centrum Symulacji Medycznych, Aplikacyjne Centrum Mechatroniczne 
i Hamowania. Realizujemy również projekt „Wirtualnej Rzeczywistości” 
oraz doposażamy pracownie i laboratoria. Ponadto utworzyliśmy no-
we kierunki – m.in. „Logistyka i Produkcja”, „Przetwórstwo Surowców 
Rolniczych”, a obecnie trwają prace nad „Informatyką”, „Położnictwem” 
oraz „Turystyką i Rekreacją”. Stąd też podjęto decyzję o wygaszeniu AZS 
– wyjaśnił Dawid Harasim, rzecznik prasowy PWSZ.

Koniec rehabilitacji przy SejneńSKiej
Podczas zajęć praktycznych słuchacze kierunku technik masażysta  

w budynku przy ul. Sejneńskiej 30 prowadzili turnusy rehabilitacyj-
ne, z których korzystało wielu suwalczan. Teraz z powodu obostrzeń 
związanych z COViD-19 słuchacze odbywają praktyki tylko w Centrum 
Rehabilitacji. Niestety mamy smutną informację dla suwalczan: takie ma-
saże nie będą wznowione przy ul. Sejneńskiej 30.

– Realizowane przez lata kilkutygodniowe turnusy oraz praktyki za-
wodowe dawały wielu mieszkańcom możliwość korzystania z usług re-
habilitacyjnych – mówi dyrektor U. Tomaszewska.

W budynku przy ul. Sejneńskiej 30 znajduje się kilka stanowisk do prowa-
dzenia masażu. Jak teraz będą wykorzystane?

– Budynek przy ul. Sejneńskiej będzie wykorzystywany do celów dy-
daktycznych PWSZ, m.in. na studia podyplomowe także w kierunkachh 
medycznych – zapowiada rzecznik D. Harasim.

A zatem, po blisko pół wieku z edukacyjnej mapy Suwałk zniknie pla-
cówka prowadząca medyczne kształcenie zawodowe. Szkoda też, że 
zmniejszy się dla suwalczan dostęp do niezwykle potrzebnych usług re-
habilitacyjnych.
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>>
W tym roku nie będzie naboru do suwalskiej Szkoły Policealnej nr 4. Tym 

samym po 47 latach zakończy się medyczne kształcenie zawodowe prowa-
dzone w budynku przy ul. Sejneńskiej 30. Szkoła Policealna nr 4 była następcą 
tzw. medyka, który przez lata wykształcił 2,5 tys. pielęgniarek, położnych, czy 
ratowników medycznych. Jak twierdzi przedstawiciel PWSZ, która prowadzi-
ła Szkołę Policealną nr 4, przyczyną jest brak chętnych do nauki na oferowa-
nych kierunkach medycznych i zbyt wysokie koszty utrzymania tej placówki.

hiStoria „medyKa”
Kształcenie medyczne w Suwałkach rozpoczęło się 1 września 1973 r., kie-

dy to powstało Medyczne Studium Zawodowe. Była to pierwsza szkoła poli-
cealna w mieście. Od tego czasu mury szkoły opuściło ok. 2,5 tys. absolwen-
tów. 1 września 2005 r., w związku ze zmianami w systemie oświaty, placówka 
otrzymała nową nazwę Policealna Szkoła Medyczna, a od 1 września 2011 r.  
zafunkcjonowała jako Akademicki Zespół Szkół podległy Państwowej 
Wyższej Szkole Zawodowej im. prof. Edwarda F. Szczepanika w Suwałkach. 
W tym czasie placówka na bieżąco wyposażana była w nowoczesny sprzęt 
i pomoce naukowe, a zajęcia szkolne wzbogacane licznymi wycieczkami 
dydaktycznymi, umożliwiającymi poznawanie nowych trendów medycz-
nych w kraju i poza jego granicami.

Bardzo 
dobrze 
wyposa-
żone sta-
nowisko 
do nauki 
zawodu 
higienistka 
stomatolo-
giczna

oferta SzKoły policealnej nr 4
Szkoła Policealna nr 4 oferowała głównie roczne lub dwuletnie przy-

gotowanie do zawodów. Nauka kończyła się egzaminem i dawała tytuł 
technika zawodów głównie medycznych: technik farmaceuta, masażysta, 
higienistka stomatologiczna i opiekun medyczny. Atutami była bezpłat-
na nauka i profesjonalna kadra dydaktyczna, oraz dobrze wyposażona bi-
blioteka i przyjazny internat. Do tego doszła rozbudowana baza dydak-
tyczna oraz nowoczesna pracownia komputerowa, a także nauka języka 
migowego. Nie było też ograniczeń wiekowych. Jesienią 2020 r. dokona-
no ostatniego naboru kandydatów do kształcenia.

– Smucimy się, że kończy się żywot naszej szkoły, a wraz z nią kierunków, 
które prowadziliśmy. Chyba najbardziej żal jest kierunku technik masażysta. 
Według mojej wiedzy, nie będzie już w naszym mieście i rejonie kształcenia 
masażystów. Do prowadzenia tego kierunku potrzeba nie tylko fachowych 
kadr, ale także profesjonalnego sprzętu, a my to wszystko tu mamy – poinfor-
mowała Urszula Tomaszewska, dyrektor suwalskiej – Szkoły Policealnej nr 4.

– W ciągu ostatnich lat, z powodu braku zainteresowania funkcjo-

po 47 latach
 koniec  SuwalSkiego  medyka

Stanowiska do prowadzenia rehabilitacji
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ponad siedem godzin trwała majowa se-
sja suwalskiej rady miejskiej. po wyjątkowo 
długiej dyskusji nad raportem o stanie mia-
sta za 2020 r. radni udzielili wotum zaufania 
prezydentowi miasta Suwałk. rozpatrzyli 
też projekt uchwały w sprawie zatwierdze-
nia sprawozdania finansowego wraz ze spra-
wozdaniem z wykonania budżetu za 2020 r. 
oraz udzielili absolutorium dla prezydenta. 
zdecydowali również o przystąpieniu do spo-
rządzenia miejscowego planu zagospodaro-
wania przestrzennego rejonu ul. dąbrówka 
oraz dokonali zmian w tegorocznym budżecie 
Suwałk. z uwagi na konieczność zapewnienia 
uczestnikom sesji bezpiecznych warunków 
obradowania w czasie pandemii koronawiru-
sa coVid-19, rajcowie po raz kolejny obrado-
wali w sposób hybrydowy: część z nich zdal-
nie uczestniczyła w sesji, a część była obecna 
w sali obrad w ratuszu.

długotrwała dySKuSja 
Od dwóch lat jest ustawowy obowiązek pre-

zentacji Radzie Miejskiej raportu o stanie mia-
sta, ale w Suwałkach jest on opracowywany  
i publicznie udostępniany już od 12 lat. Raport  
o stanie miasta zaprezentował prezydent 
Suwałk Czesław Renkiewicz. W swoim ponad 
godzinnym wystąpieniu omówił m.in. suwalską 
demografię, stan gospodarki, sportu, sprawy 
społeczne, oświatowe, kulturalne i stan finan-
sów miejskich. Stwierdził m.in., że miniony rok 
z powodu koronawirusa, był szczególnie trud-
ny, ale dzięki swojej sile suwalczanie pokonali 
trudności wynikłe z pandemii. 

Po wystąpieniu prezydenta odbyła się 
prawie trzygodzinna debata, w której głos za-
brali prawie wszyscy radni. Większość z nich 
podkreślała, że był to bardzo trudny rok dla 
suwalczan. Nie było chyba obszaru aktywno-
ści samorządowej, który nie zostałby omó-
wiony przez radnych. Dużo mówili o proble-
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• Pomimo pandemii koronawirusa, dzięki zaangażowaniu i postawie wielu osób, profesjonalnej działalności  
służb i instytucji ( jednostki ochrony zdrowia, służb sanitarno-epidemiologicznych, służb mundurowych,  
przedsiębiorców, jednostek pomocy społecznej, samorządu, organizacji pozarządowych) udało się przezwyciężyć  
bądź ograniczyć problemy i zachować pozytywne przeobrażanie miasta oraz przyjęty kierunek jego rozwoju

• SuwałKi to miaSto Silnych , aKtywnych i ambitnych mieSzKańcÓw

• Suwałki to miasto sukcesu ostatnich lat – określane przez Rząd RP i PAN jako miasto-ośrodek wzrostu,  
które wykorzystuje swoje zasoby i potencjały.

• Suwałki to miasto subregionalne, oferujące miejsca pracy oraz usługi publiczne dla osób z najbliższych i dal-
szych okolic Suwalszczyzny. To również miejsce pracy wielu obcokrajowców.

• Tworzymy w Suwałkach coraz lepsze warunki życia mieszkańców, poprawiamy infrastrukturę i zasoby  
mieszkaniowe, dbamy o seniorów i ludzi młodych a także proponujemy atrakcyjną ofertę spędzenia czasu  
wolnego (bogata oferta wydarzeń kulturalnych i sportowych)

• Budujemy społeczeństwo obywatelskie i chcemy żeby mieszkańcy brali aktywny udział w życiu miasta  
i współdecydowali w wielu sprawach, a szczególnie o kierunkach dalszego rozwoju Suwałk

RapoRt  o  stanie  miasta  suwałk  za  2020  Rok
Wnioski

mach suwalskiej oświaty, ekologii i potrzebie 
budowy wspólnoty lokalnej. 

14 radnych zagłosowało za udzieleniem 
Prezydentowi Miasta Suwałk wotum za-
ufania. „Za” głosowali wszyscy radni z klu-
bu „Łączą nas Suwałki” oraz ugrupowania 
„Koalicja Obywatelska”. „Przeciw” było 9 rad-
nych z: klubu „Prawa i Sprawiedliwości” oraz 
ugrupowania „Mieszkańcy Suwałk”. W głoso-
waniu nad zatwierdzeniem sprawozdania fi-
nansowego wraz ze sprawozdaniem z wyko-
nania budżetu za 2020 r. oraz absolutorium 
dla Prezydenta Miasta Suwałk wyniki głoso-
wań były takie: „za” – było 14 radnych z klubu 
„Łączą nas Suwałki” i ugrupowania „Koalicja 
Obywatelska”, „wstrzymuję się od głosu”  
– 2 radnych z ugrupowania „Mieszkańcy 
Suwałk” oraz „przeciw” – 7 radnych z klubu 
„Prawo i Sprawiedliwość”. 

mniejSza Sprzedaż alKoholu
W 2020 roku po raz pierwszy od kilku lat 

odnotowano mniejszą sprzedaż alkoholu  
w suwalskich punktach detalicznych i gastro-
nomicznych w porównaniu do roku wcze-
śniejszego – tak wynika z informacji przedsta-
wionej radnym. Ogółem w 2020 r. sprzedano 

w Suwałkach alkohol o wartości 108,5 mln zł. 
Jest to o ponad 13,3 mln zł mniej niż w 2019 r.  
Zapewne wpływ na to miały ograniczenia 
wprowadzone w czasie epidemii koronawiru-
sa, które dotyczyły organizacji wesel i innych 
imprez rozrywkowych, a zwłaszcza gwałtow-
ne zmniejszenie się liczby Litwinów przyjeż-
dżających na zakupy do suwalskich sklepów. 
Zmniejszyła się też liczba osób, które w ubie-
głym roku trafiły do suwalskiego Pogotowia dla 
Osób Nietrzeźwych oraz zmniejszyła się licz-
ba pacjentów Poradni Terapii Uzależnienia od 
Substancji Psychoaktywnych.

finanSowanie Sportu
Jednogłośnie radni zmienili zasady finan-

sowania rozwoju sportu w Suwałkach. Dotyczy 
to klubów sportowych prowadzących działal-
ność w sportach olimpijskich w kategorii senior. 
Obecnie dotyczy to: siatkarzy Ślepska Malow, 
piłkarzy Wigier i badmintonistów SKB Litpol-
Malow. Teraz o tym kto otrzyma stypendium  
i w jakiej formie będą decydować kluby sporto-
we, a nie samorząd, jak dotąd. Kluby otrzymają 
dotację, którą będą samodzielnie dysponować. 
Ma to zapewnić stabilniejsze warunki finanso-
wania sportu seniorskiego.

Praktycznie w przypadku drużyny siatkar-
skiej Ślepska Malow oznacza to, że za zaję-
cie 7 lokaty w Plus Lidze klub teraz otrzyma  
1,7 mln zł z budżetu miejskiego. W ubiegłym ro-
ku Ślepsk Malow otrzymał 1,05 mln zł na sty-
pendia szczególne z suwalskiego budżetu.  

 32 SeSja rady miejSKiej

debata w Suwałkach

Kilkoro radnych oraz prezydent Suwałk Czesław Renkiewicz pojawili się w sali obrad im. Józefa  
Gajewskiego

Od lewej Kamil Lauryn, Zbigniew R. De-Mezer 
i Marek L. Zborowski-Weychman
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W przypadku klubu Wigry Suwałki, jego tre-
nerzy i piłkarze w sezonie 2020/21 otrzymali 
stypendia szczególne na łączną kwotę ponad  
1,3 mln zł, a teraz w przypadku awansu do I ligi 
klub w następnym sezonie może otrzymać do-
tację do 1,5 mln zł. W przypadku, gdyby Wigry 
nie awansowały do I ligi, to klub w ogóle nie 
otrzymałby pieniędzy. Teraz za zajęcie 4-6 miej-
sca w II lidze klub może otrzymać 1,3 mln zł.  
Z kolei SKB Litpol-Malow za zajęcie 1-2 miejsca  
 w badmintonowej ekstralidze może otrzymać 
dotację do 250 tys. zł z kasy miejskiej. 

wSparcie ngo
Radni zapoznali się ze sprawozdaniem z re-

alizacji programu współpracy z organizacja-
mi pozarządowymi w 2020 r. Więcej pisaliśmy 
o tym w nr 10 „DwuTygodnika Suwalskiego”. 
Uchwalili też wieloletni program współpracy  
z organizacjami pozarządowymi do 2025 r.,  
z którym będą spójne roczne programy współ-
pracy z NGO. Radni zdecydowali, że przez 
najbliższe pięć lat słupami ogłoszeniowymi  
w Suwałkach będzie administrowała Spół- 
dzielnia Socjalna „Perspektywa”, która już od kil-
ku lat dba o estetykę i stan słupów ogłoszenio-
wych. A w naszym mieście jest ich 50.

wnioSKi i oświadczenia
Tadeusz Czerwiecki (na zdjęciu) powrócił do 

sprawy podrzucania śmieci do wiat śmietnisko-
wych na osiedlach domów wielorodzinnych. 
Domagał się ukarania, jak określił „pasożytów, 
którzy żerują na mieszkańcach domów wielo-
rodzinnych”. Przeciwko określeniu „pasożyty”  
w stosunku do ludzi zaprotestował Wojciech 
Pająk. Prezydent Miasta Suwałk stwierdził,  

że już odpowiadał na interpelację radnego 
w tej sprawie. Rozwiązaniem może być odpo-
wiednie zabezpieczenie wiat śmietniskowych. 
Oczekiwanych przez radnego zapisów nie da 
się nanieść w regulaminie utrzymania czysto-
ści i porządku publicznego. Jeszcze raz sprawa 
będzie analizowana.

Jacek Juszkiewicz zapytał czy firmy komu-
nalne będą spalać odpady w spalarniach, któ-
re zamierzają wybudować firmy przy Osiedlu 
Kamena i w Dubowie. Prezydent Cz. Ren- 
kiewicz zdecydowanie stwierdził, że w no-
wej kotłowni fabryki Forte i spalarni, którą 
zamierza budować inwestor w Dubowie na 
pewno nie będą spalane odpady komunalne.  
J. Juszkiewicz wnioskował też o wprowadze-
nie nocnego zakazu ruchu dla ciężarówek 
przewożących żwir na ul. gen. W. Sikorskiego. 
Prezydent Suwałk przyznał, że uciążliwość  
z tego tytułu jest duża. Trzeba wyważyć inte-
res miasta i przedsiębiorców. 

Transmisję sesji Rady Miejskiej w Suwałkach można obejrzeć on-line na stronie internetowej 
www.um.suwalki.pl. Można też zapoznać się z protokołami z sesji publikowanymi na BIP oraz 
nagraniami z sesji zamieszczanymi na stronie www.um.suwalki.pl oraz uzyskać dostęp do doku-
mentów dotyczących pracy samorządu w Biurze Rady Miejskiej w Suwałkach. Zgodnie z wymo-
giem prawa, interpelacje i zapytania radnych oraz udzielane na nie odpowiedzi są publikowane 
na stronie bip.um.suwalki.pl

wydarzyło Się

kaSa dla Szpitala
Prezydent Suwałk Czesław Renkiewicz 

podpisał umowę z Adamem Szałandą, dyrek-
torem suwalskiego Szpitala Wojewódzkiego 
o przekazaniu przez suwalski samorząd miej-
ski 300 tys. zł na zakup sprzętu i aparatury me-
dycznej na potrzeby Oddziału Okulistycznego. 
Będą to m.in. laser okulistyczny, USG okuli-
styczne, wyświetlacz optotypów czy tor wi-
zyjny do lampy szczelinowej. Specjalistyczny 
sprzęt posłuży w diagnozowaniu schorzeń 
związanych z okulistyką.

– Miasto Suwałki stara się każdego roku wspierać działalność suwalskiego szpitala, który ota-
cza opieką naszych mieszkańców. W ubiegłym trudnym roku związanym z wybuchem pandemii 
koronawirusa przekazaliśmy placówce podobną kwotę opiewającą na 351 000 zł – przypomniał 
prezydent Cz. Renkiewicz.

O przekazaniu tych pieniędzy zdecydowali radni na ostatniej sesji Rady Miejskiej. Za zmiana-
mi w budżecie, na podstawie których przekazano pieniądze suwalskiemu szpitalowi zagłosowało  
14 radnych, dwoje wstrzymało się, a siedmioro było przeciw.

>>

n W sondzie internetowej suwalczanie zde-
cydowali, że najlepszą nazwą dla parku poło-
żonego na Osiedlu Północ przy ul. A. Putry bę-
dzie: Park Północny. Na tę nazwę oddano 143 
głosy, czyli prawie dwa razy więcej niż na dru-
gą w kolejności nazwę „Oaza Północy”.

n Ponownie otwarto przejazd kolejowy na 
ul. Sejneńskiej. PKP Polskie Linie Kolejowe wy-
mieniły nawierzchnię torową na przejeździe 
kolejowym.

n Policjanci wyjaśniają okoliczności wypad-
ku drogowego na skrzyżowaniu ulic kard.  
S. Wyszyńskiego i rot. W. Pileckiego w Su- 
wałkach, do którego doszło 25 maja. Tam, we-
dług wstępnych ustaleń policjantów, kierują-
ca skodą potrąciła przejeżdżającą przez prze-
jazd dla rowerzystów 80-latkę. Tylko w maju, 
w Suwałkach doszło do 5 zdarzeń drogowych 
z udziałem rowerzystów. Niestety w tych wy-
padkach 3 osoby zostały ranne. Do większości 
wypadków, w których poszkodowani zosta-
li rowerzyści, przyczynili się kierowcy samo-
chodów. Główną przyczyną było nieustąpie-
nie pierwszeństwa przejazdu.

n Suwalczanka Aleksandra Łukaszewicz (na 
zdjęciu w środku) zajęła drugie miejsce w kon-
kursie wokalnym na Cyprze. Jest ona studentką 
drugiego roku Wydziału Wokalnego Akademii 
Sztuki w Szczecinie. A. Łukaszewicz wyśpiewa-
ła drugą lokatę w konkursie duetów wspólnie  
z Oliwią Tymek.  Fot. Akademia Sztuki w Szczecinie

n Prokuratura Rejonowa w Suwałkach skie-
rowała akt oskarżenia przeciwko 52-letniemu 
mężczyźnie oskarżonemu o usiłowanie zabój-
stwa swojej byłej konkubiny. Mężczyzna zadał 
kobiecie dwa ciosy nożem, ale dzięki szybkiej 
pomocy lekarskiej udało się uratować jej ży-
cie. Do zdarzenia doszło we wrześniu 2020 r. 
na terenie jednego z zakładów produkcyjnych 
na obrzeżach Suwałk. Mężczyzna nie mógł się 
pogodzić z tym, że 34-letnia kobieta nie chciała 
kontynuować z nim związku. Oboje pracowali 
w tym samym zakładzie pracy.

n Suwalscy policjanci w nocy przy ul. 1 Maja 
zatrzymali 23-latka, który był poszukiwany 
za zniszczenie 5 samochodów w noc sylwe-
strową. 

n 4 czerwca  na rondzie u zbiegu ulic gen.  
K. Pułaskiego, Armii Krajowej i rot. W. Pileckiego 
zderzyły się dwa samochody. To kolejna kolizja 
na tym rondzie, które sprawia wiele kłopotów 
kierowcom. 
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28 m aj a  su w a ls k i  s a m o -

rząd zorganizował konsultacje 
w sprawie przyszłości pływalni 
w Szkole Podstawowej nr 10 im. 
Olimpijczyków Polskich. W spo-
tkaniu uczestniczyli m.in.: nauczy-
ciele, rodzice, absolwenci szkoły, 
prezydent Suwałk Czesław Ren- 
kiewicz oraz radni: Anna Gawlińska, 
Krystyna Gwiazdowska, Karol 
Korneluk, Jacek Roszkowski, Anna 
Ruszewska, Marek Zborowski-
Weychman i Zdzisław Przełomiec. 
Obecni byli także dyrektor SP  
nr 10 Halina Walendzewicz, prze-
wo dnic z ąca Rady Ro dziców  
Anna Kumiszcza oraz naczelnik 
Wydziału Inwestycji UM Artur 
Radzewicz.

budowa z uSterKami
Najpierw odbyła się wizja lo-

kalna pływalni i jej zaplecza. 
Pęknięcia konstrukcji, złuszczo-
ne wilgocią ściany, skorodowa-
na i nieszczelna instalacja wod-
na i grzewcza oraz przeciekający 
główny zbiornik wody – to zoba-
czyli zwiedzający. Badanie od-
krywkowe i odwierty potwier-
dziły, że przyczyną większości 
uszkodzeń były błędy technolo-
giczne pochodzące jeszcze z cza-
su budowy basenu. Pojawiające 
się awarie były skutkiem niepra-
widłowości konstrukcyjnych, któ-
rych nie dawało się wyeliminować 
podczas eksploatacji. Pływalnię 
przy SP nr 10 oddano do użytku 
na początku lat 90-tych.

baSen do odbudowy
Po licznych awariach zagra-

żających bezpieczeństwu użyt-
kowników oraz niewydolności po-
szczególnych systemów, basen we 
wrześniu 2020 r. został zamknięty. 
Wcześniej, począwszy od wybu-

co dalej z pływalnią w Sp nR 10?

chu pandemii w marcu ubiegłego 
roku był wyłączony z użytkowania. 
Z analizy stanu technicznego sie-
ci wodnej, elektrycznej i c.o. oraz 
systemów oczyszczania i wenty-
lacji, a także odwiertów dokona-
nych w niecce i plaży (otoczenie 
zbiornika) okazało się, że kom-
pleks nie nadaje się do remon-
tu. Koniecznością jest demontaż 
wnętrza obiektu i budowa nowej 
niecki basenu wraz z montażem 
nowoczesnej technologii base-
nowej lub zbudowanie sali gim-
nastycznej. 

wyjątKowa pływalnia 
przySzKolna

Uczestnicy konsultacji stwier-
dzili, że pływalnia jest potrzeb-
na zarówno uczniom „dziesiątki”, 
jak i mieszkańcom Suwałk. Jak 
mówili zgodnie, setki uczniów 
nauczyło się pływać na tym ba-
senie. Tutaj swoje kariery rozpo-
czynało wielu suwalskich pływa-

ków, w tym obecny na spotkaniu 
Piotr Sadłowski. Okazuje się, że 
takich przyszkolnych pł ywal-
ni nie ma zbyt wiele w naszym 
kraju. W podlaskim taki basen 
znajduje się tylko przy szkole  
w Michałowie. 

co dalej?
W oparciu o analizę istnieją-

cego stanu technicznego przy-
g otow an o d w a a l te r nat y w -
ne rozwiązania tego problemu. 
Decyzja będzie bardzo trudna. 
Szacunkowe nakłady inwestycyj-

ne związane z całkowitą odbu-
dową basenu szacowane są na 
ok. 7,2 mln zł, a ze względu na 
znaczny wzrost cen materiałów  
i kosztów robocizny kwota ta może 
wzrosnąć i sięgnąć nawet 9 mln zł.  
A nie można wykluczyć dodatko-
wych kosztów, bo budynek SP nr 10  
dość mocno odczuł skutki trzę-
sienia ziemi sprzed blisko dwu-
dziestu lat. Nakłady inwestycyj-
ne związane z wykonaniem sali 
gimnastycznej w miejsce basenu 
to koszt ok. 3,7 mln, a z uwagi na 
zmiany cen i usług – ok. 4,8 mln 
zł. Ta różnica spowodowała, że na 
poważnie potraktowano wariant 
ewentualnej zmiany charakteru 
użytkowania obiektu. Także sza-
cowany roczny koszt użytkowania 
i funkcjonowania obiektu byłby 
dwukrotnie wyższy w przypadku 
basenu (ok. 930 tys. zł) od sali gim-
nastycznej (ok. 530 tys. zł). To waż-

ne, bo w tej chwili nie ma żadnych 
możliwości pozyskania zewnętrz-
nych źródeł finansowania moder-
nizacji pływalni.

– To radni Rady Miejskiej po-
dejmą ostateczną decyzję co 
do przyszłości tego obiektu. 

Potrzebne jest poznanie opi-
nii tych osób, które będą z nie-
go korzystały, stąd te konsulta-
cje i rozmowy. Oczywiście, trzeba 
wygospodarować środki na ten 
cel, a dziś jeszcze nie wiemy skąd.  
W budżecie miejskim mamy za-
bezpieczone niespełna 2 mln zł. 
Jeśli miałby powstać basen, to 
trzeba szukać rozwiązań, które ob-
niżą koszty jego funkcjonowania. 
Wskazany byłby zewnętrzny pod-
miot, który zarządzałby obiektem 
na potrzeby mieszkańców miasta, 
a potrzeby szkoły mogłyby zostać 
zapewnione w stosownej umowie 
– podsumował konsultacje prezy-
dent Cz. Renkiewicz.

Uczestnicy konsultacji, zarów-
no ci obecni w auli SP nr 10, jak i in-
ternauci łączący się zdalnie nie mie-
li wątpliwości, że pływalnię w SP  
nr 10 trzeba próbować pozostawić  
w szkole i dążyć do jej odbudowy.

W konsultacjach uczestniczyło kilkadziesiąt osób

Stan techniczny zaplecza pływalni przy SP nr 10 wymaga dużej modernizacji
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14 Suwałki blueS FeStival
Po rocznej przerwie w Suwałkach 

odbędzie się Suwałki Blues Festival. 
Od 8 do 11 lipca centrum Suwałk 
opanuje muzyka. Koncerty plene-
rowe poprowadzą jak zwykle: Jan 
Chojnacki i Andrzej Jerzyk. W tego-
rocznym SBF wystąpią przede wszystkim polscy muzycy. W Suwałkach zagra-
ją m.in. SBB, Nocna Zmiana Bluesa, Leszek Cichoński i Martyna Jakubowicz. 

W programie m.in.:
8 lipca – happening bluesowy odsłonięcie 12. tablicy w Alei Gwiazd Bluesa na 

ul. Chłodnej oraz koncerty towarzyszące Andy Abro Band, Gieno Band, Shulia & 
Age, Kapołka/Gorczyca Band;

9 lipca – w koncertach towarzyszących zagrają: Romek Puchowski, Beciaki, 
Studio Piosenki Świetlik, The Melons, Szulerzy. W koncercie głównym: Magda 
Piskorczyk, Nocna Zmiana Bluesa oraz Martyna Jakubowicz;

Od pierwszej edycji 
z Suwałki Blues Festival 
jest Sławek Wierzcholski 
z Nocną Zmianą 
Bluesa. 
W tym roku wystąpi 
po raz kolejny na SBF

10 lipca – wystąpią: Zdążyć Przed Północą, The Breakout, Paweł Szymański, 
Piano Blues Band, Tortilla, Zdrowa Woda, Dariusz Kozakiewicz Live feat. Natalia 
Sikora oraz SBB feat. Sebastian Riedel;

11 lipca – zagrają Young Polish Blues oraz Leszek Cichoński.
Więcej o XIV edycji Suwałki Blues Festival w następnych wydaniach „DTS”.
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nagRodzone pRace
Prace Pauliny Sztabińskiej i Katarzyny Jurewicz najwyżej oce-

niono w szóstej edycji konkursu na najlepszą pracę dyplomową 
o tematyce związanej z Miastem Suwałki. Na konkurs wpłynęło 
21 prac dyplomowych, a do oceny zakwalifikowano 19 z nich. 

Prezydent Suwałk Czesław Renkiewicz z autorkami nagrodzonych 
prac dyplomowych

Wśród prac magisterskich pierwszą nagrodę i 3 tys. zł otrzy-
mała Paulina Sztabińska za pracę „Regionalny Park Tradycji 
w Suwałkach”. Wyróżnienie i 2 tys. zł przyznano Magdalenie 
Kaplińskiej za pracę „Dworzec PKP w Suwałkach”. W kategorii pra-
ce licencjackie/inżynierskie pierwszą nagrodę i 2 tys. przyznano 
Katarzynie Jurewicz za pracę „Ocena bezpieczeństwa przestrze-
ni parku Miejskiego w Suwałkach metodą METRAC”. W tej kate- 
gorii wyróżnienie i 1 500 zł otrzymała Dominika Karłowicz za 
pracę „Analiza wpływu obwodnicy na system logistyczno-trans-
portowy w Suwałkach”. Niestety nie złożono prac w kategorii 
praca doktorancka. 

>>

„pRzekładaniec” 
czyli noc bibliotek 
z andRzejem wajdą

12 czerwca od godz. 17 już po raz siódmy w suwalskiej Bibliotece Pub- 
licznej im. Marii Konopnickiej rozpocznie się Noc Bibliotek. Tegoroczna 
akcja nawiąz y wać będzie do Roku Andrzeja Wajdy ogłoszonego  
w Suwałkach. Program suwalskiej Nocy Bibliotek będzie bardzo róż-
norodny, istny „Przekładaniec”. Film pod tym tytułem A. Wajda wyre-
żyserował w 1968 roku, a scenariusz do niego napisał Stanisław Lem. 
Przypomnijmy, że ten rok został ogłoszony Rokiem Stanisława Lema  
w Polsce. W tym roku ze względu na ograniczenia epidemiczne ca-
la Noc Bibliotek odbędzie się na świeżym powietrzu wokół budynku 
Biblioteki przy u. E. Plater 33A.  

W bibliotecznym „Przekładańcu” będzie coś dla dzieci i coś dla doro-
słych. Najmłodsi będą „mazać marzenia” czyli rysować kredą swoje ma-
rzenia. Bibliotekarze zaproponują im też obejrzenie opowieści kamishi-
bai. Dla nieco starszych będą „Literackie frajdy Andrzeja Wajdy”, czyli quiz 
ze znajomości filmów wybitnego reżysera urodzonego w Suwałkach oraz 
„Wszystko na sprzedaż”, czyli wystawa plakatów filmowych na bibliotecz-
nym budynku. Zaśpiewają „niewinni czarodzieje”. Obejrzeć też będzie 
można filmy zgłoszone do suwalskich Oscarów, czyli konkursu na etiudę 
filmową dla młodzieży III LO w Suwałkach z okazji Roku Andrzeja Wajdy. 
A dla tych, którzy nie dotarli do Budy Ruskiej na III Festiwal Powsinóg za-
prezentuje się Wydawnictwo „Paśny Buriat”. Na zakończenie suwalskiej 
Nocy Bibliotek niespodzianka – „ziemia obiecana”.

>>

>>
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Ultramarotończycy przez trzy doby biegali po niespełna 1,5-kilometro-
wej pętli na bulwarach nad Czarną Hańczą.

28 biegaczy wystartowało w biegu 24-godzinnym, który wygrał 
Jakub Śleziak z Katowic z wynikiem 255,04 km. W tym biegu wystarto-
wała trójka suwalczan. Marek Niedbała, który przebiegł 171,75 km zajął 
szesnastą lokatę, a Tomasz Chomicz był dziewiętnasty po przebiegnięciu 
156,93 km. Wojciech Klekotko nie ukończył biegu. Organizatorem Orlen 
Ultra Challenge Suwałki 2021 był suwalski Ośrodek Sportu i Rekreacji. 
Sponsorem głównym PKN ORLEN S.A. Wydarzenie honorowym patro-
natem objął Prezydent Miasta Suwałk.
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>>

Uroczystość Najświętszego Ciała i Krwi Chrystusa kojarzy nam się 
powszechnie z piękną, barwną procesją, w której czcimy Jezusa obec-
nego w Najświętszym Sakramencie. Tak było też w tym roku w Boże 
Ciało w Suwałkach. Niestety w związku z pandemią koronawirusa pro-
cesje głównie odbywały się wokół świątyń, a wierni musieli zachować 
bezpieczny dystans. Jedynie salezjanie i wierni z parafii Matki Bożej 
Miłosierdzia na Osiedlu Północ powrócili do dawnej tradycji procesji ulicz-
nej. Zabezpieczani przez suwalską Policję, wierni nawiedzili przygoto-
wane ołtarze przy ulicach: F. Chopina, gen. W. Andersa, A. Wierusza-Ko- 
walskiego oraz przy żelaznym krzyżu obok kościoła.

RekoRd świata nad czaRną hańczą

SuwalSkie  pRoceSje  
w  2021  Roku

Wierni z salezjańskiej parafii na Osiedlu Północ modlili się przy pierwszym 
ołtarzu przy ul. F. Chopina

Figury Matki Boskiej i św. Józefa z Kościoła pw. Bożego Ciała wynoszą  
parafianie

Przed procesją w konkatedralnej parafii pw. św. Aleksandra kwiaty sypały 
dziewczęta, które przystąpiły w tym roku do pierwszej komunii świętej

>>

457 km 190 m – tyle wynosi nowy rekord świata kobiet w biegu 
72-godzinnym ustanowiony na suwalskich bulwarach nadrzecznych 
przez Partycję Bereznowską. Dotychczasowy rekord świata popra-
wiła o ponad 8 km. Wraz z nią w nieoficjalnych mistrzostwach świata  
w biegu 72-godzinnym wystartowało siedmioro biegaczy. Trzecie miej-
sce wśród kobiet zajęła pochodząca z Suwalszczyzny, a reprezentująca 
podwarszawskie Marki Hanna Nejfeld. Wśród mężczyzn wygrał Michał 
Kozierski, który przebiegł 469 km 300 m i ustanowił nowy rekord Polski. 

Na zdjęciach ultra-
maratończycy 
z Suwałk: z lewej 
Tomasz Chomicz 
z Fundacji Teraz 
Wschód wspierającej 
rywalizację biegaczy. 
Po prawej Wojciech 
Klekotko 
i Marek Niedbała 

Na czele grupy Partycja Bereznowska – rekordzistka świata w biegu 72-go-
dzinnym 
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Czarną Hańczą prowadzi jeden z najbardziej urokliwych polskich szla-
ków kajakowych. Niestety jest on dostępny dopiero od jeziora Wigry. Na 
wcześniejszym odcinku Czarnej Hańczy do ujścia w Zatoce Harcerskiej 
trudno spotkać kajakarzy. A przecież jeszcze kilkadziesiąt lat temu bywa-
ło inaczej. Kajakarze pływali po Czarnej Hańczy również na odcinku od 
Suwałk do jeziora Wigry.

przed SuwałKami
Czarna Hańcza na odcinku Potasznia-Suwałki niestety nie nadaje 

się do organizacji spływów kajakowych. To wynik próby, którą prze-
prowadzili pracownicy suwalskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji. Liczne 
przeszkody, zarówno naturalne, jak i będące wynikiem działania czło-
wieka, eliminują ten malowniczy fragment rzeki z atrakcji turystycznej.

Weryfikacja ciekawie zapowiadającego się północnego odcinka rze-
ki, miała na celu przygotowanie oferty skierowanej do mieszkańców 

Suwałk i odwiedzają-
cych nasz region tury-
stów. W szczególności  
miała zachęcić su-
w a l c z a n  d o  j e d -
n o d n i o w y c h ,  r o - 
dzinnych spływów 
kajakowych. Niestety 
próbny spływ poka-
zał, że rzeka na tym 
odcinku jest mało 
przyjazna dla wiośla-
rzy. Na blisko 10-ki-
lometrowej trasie 
uczestnicy spływu 
byli zmuszeni aż 13 
razy przenosić ka-
jaki przez napotka-
ne bariery. Płytka, 
zakamieniona rze-
ka z licznymi natu-
ralnymi przeszkoda-
mi spowodowanymi 
m.in. przez bobry, czy 
też poprzewracane  

i połamane drzewa, 
okazały się ogrom-
nym utrudnieniem. 

           czarna hańcza przed ujściem do jeziora wigry

nie  dla  kajakaRzy>>
Nie tylko natura uczyniła niespławną Czarną Hańczę na odcinku 

od Potaszni do Suwałk. Dużo niedobrego zrobił tutaj też człowiek. 
Przedstawiciele OSiR-u napotkali na swojej drodze wiele prowizo-
rycznych kładek m.in. z betonowych słupów, drucianych zagród dla 
bydła, drewnianych żerdzi, oraz innych konstrukcji zamontowanych 
na całej szerokości koryta rzeki. To wszystko sprawia, że trasa, któ-
ra ma niesamowite walory turystyczne, jak na razie nie będzie do-
stępna dla pasjonatów spływów kajakowych, oraz wielbicieli przy-
rody Suwalszczyzny.

za SuwałKami
Niestety niedostępna dla spływów kajakowych jest Czarna Hańcza 

również na odcinku od Suwałk do jeziora Wigry. To jest też niezwykle 
atrakcyjny zakątek Suwalszczyzny. Jeszcze w latach 70-tych suwalczanie 
pływali kajakami z Suwałk do Wigier. 

Popularne były szczególnie całodzienne spływy kajakowe szlakiem Czarnej 
Hańczy z Suwałk do Zatoki Słupiańskiej. Kawiarnia na wodzie w Zatoce 
Słupiańskiej w latach sześćdziesiątych

Fot. Tadeusz Smagacz z książki „Suwałki. Miasto nad Czarną Hańczą”

Teraz nie można przepłynąć kajakiem z Suwałk do Zatoki Słupiańskiej, 
bo po drodze jest rezerwat Wigierskiego Parku Narodowego. Jednak wy-
daje się, że przy odpowiedniej organizacji mogłyby się odbywać spływy 
kajakowe z Suwałk do jeziora Wigry. Suwalski OSiR zamierza przygoto-
wać propozycje spływów kajakowych na suwalskim ok. 5-kilometrowym 
odcinku Czarnej Hańczy. Do sprawy wrócimy.

Kładka na Czarnej Hańczy na niedostępnym dla kajakarzy odcinku rzeki 
pomiędzy Sobolewem i Zatoką Harcerską

Fot. archiwalne z rajdu rowerowego z okazji 15-lecia „Tygodnika Suwalskiego”

Czarna Hańcza na odcinku przed Suwałkami  
jest równie urokliwa jak na odcinku, gdzie odby-
wają się spływy kajakowe tą rzeką
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ZaprosZenia suwalskie
biblioteKa publiczna im. marii KonopnicKiej,

 ul. emilii plater 33a zaprasza:
n do udziału w akcji „Mała książka – wielki człowiek” – przyjdź z dziec-

kiem (3-6 lat) do biblioteki i odbierz Wyprawkę Czytelniczą w ramach 
projektu „Mała książka – wielki człowiek”! Dzieci znajdą książkę oraz 
Kartę Małego Czytelnika. Za każdą wizytę w bibliotece, zakończoną wy-
pożyczeniem minimum jednej książki Mały Czytelnik otrzyma naklejkę,  
a po zebraniu dziesięciu zostanie uhonorowany imiennym dyplomem 
potwierdzającym jego czytelnicze zainteresowania. Bezpłatne wypraw-
ki można otrzymać w wypożyczalni Oddziału dla Dzieci (ul. E. Plater 33A), 
w Filii nr 1 (ul. Szpitalna 60), w Filii nr 2 (ul. Klonowa 41) oraz w Filii nr 3 
(ul. Północna 26).

n wspólnie z Cinema Lumiere w Suwałkach do 
udziału w akcji „Przeczytaj i obejrzyj” – zanim obej-
rzysz film, wypożycz i przeczytaj książkę. Zdobądź 

kupon zniżkowy na bilety do kina. Kupon „Przeczytaj i obejrzyj” upoważ-
nia do zakupu biletu do kina na film 2D i 3D (w cenie 18 zł). Filmy obję-
te akcją: „Nomadland”, „Tom & Jerry”, „Ostatni Komers”, „W jak morder-
stwo” i „Mustang z Dzikiej Doliny: Droga do wolności”.

SuwalSKi ośrodeK Kultury zaprasza na:
n Koncert Filharmonii 

Suwałk z okazji 22 rocz-
nicy wizyty Jana Pawła 
I I  n a  Su w a ls z c z y ź n i e  
– 9.06, godz. 18.30, konka-
tedra św. Aleksandra, pl.  
J. Piłsudskiego, wstęp wol-
ny, liczba miejsc ograni-
czona. Wyjątkowy kon-
cert Suwalskiej Orkiestry 
Kameralnej pod dyrek-
cją Krz ysz tofa Jakuba 
Kozakiewicza z towarzy-
s zeniem Suwalsk ie go 
Chóru Primo pod dyrekcją 
dr. Ignacego Ołowia i soli-
stek: Natalii Winnik i Anny 
Obrączki. 

n spektakl Studia Tańca Dance Academy „Światła Broadwayu” – 10.06, 
godz. 18, Sala im. A. Wajdy, ul. Jana Pawła II 5, bilety 30 zł w kasie SOK, 
spektakl familijny (8+). Dance Academy wystąpi w odświeżonym skła-
dzie. Pojawią się też nowości taneczne, m.in. widowiskowe układy  
z AERIAL SILKS. 

n 19. spotkanie Suwalskiego Fan Clubu Bluesa – 10.06, godz. 19, ka-
wiarnia artystyczna, ul. Noniewicza 71, wstęp wolny, rezerwacja miejsc 
tel. 87 566 42 11. Będzie to specjalny koncert w wykonaniu dwóch mu-
zyków i współzałożycieli legendy suwalskiej sceny blues-rockowej, ze-
społu Night Come: wokalisty Marka Brzezińskiego i gitarzysty Bogdana 
Topolskiego. 

n warsztaty kreatywnego rękodzieła: makrama – 12.06, w godz.  
10-14, Galeria Patio, ul. Jana Pawła II 5, wstęp 40 zł, bilety w kasie SOK. 
Bez igły, drutów czy szydełka. Podczas warsztatów opanujesz podsta-
wowe sploty, poznasz rodzaje sznurków, samodzielnie zaprojektujesz i 
wykonasz pierwszą pracę.

n spektakl „Magiczny Sklep” w wykonaniu Teatru Lalki i Aktora z Łomży 
– 16.06, godz. 17, Sala im. A. Wajdy, ul. Jana Pawła II 5, bilety 20 zł w ka-
sie SOK. 

muzeum oKręgowe oraz muzeum im. marii KonopnicKiej 
 zapraszają

n do zwiedzania wystaw od wtorku do piątku w godz. 8-16, w sobotę 
i niedzielę w godz. 9-17. Obowiązuje reżim sanitarny.

rozmarino, ul. Kościuszki 75 zaprasza na:
n  „Blues Wieczór”  

– 11.06,  godz . 20,  
bilety 40 zł. Wystąpi 
b r y t y js k i  g i t a r z y -
sta i wokalista Danny 
Handley z zespołem. 
Oprócz Handleya na 
deskach Rozmarino 
zagra polska sekcja 
r y tmic zna:  Łukasz 
Gorc z yca – gitara  
basowa i Tomek Do- 
minik – perkusja.

n Koncert „Zmiany Wachty” – 18.06, godz. 19.30, bilety 20 zł, informa-
cje telefoniczne 87 566 67 77.

cinema lumiere 
zapraSza na filmy:

– do 10 czerwca – „Skąd się biorą sny” (komedia animowana/familijny), 
„Krudowie 2. Nowa era” (komedia animowana/przygodowy), „Cruella” 
(komedia/familijny), „Co w duszy gra” (komedia animowana/przygodo-
wy), „Druga połowa” (komedia), „Nomadland” (dramat), „Mortal Kombat” 
(akcji/fantasy), „Jeden gniewny człowiek” (thriller/akcji), „Godzilla vs. 
Kong” (akcji/przygodowy);

– od 11 czerwca – „Tom & Jerry” (kome-
dia/przygodowy), „Geniusze” (dramat bio-
graficzny), „Magnezja” (dramat/gangsterski), 
„Obecność 3: Na rozkaz diabła” (horror);

– od 18 czerwca – „Luca” (komedia animo-
wana/przygodowy), „Ostatni Komers” (dramat 
obyczajowy), „Sweat” (dramat), „W jak morder-
stwo” (komedia kryminalna), „Spirala: nowy roz-
dział serii piła” (horror);

– od 25 czerwca – „Miasto” (kryminalny), 
„Ciche miejsce 2” (horror/s-f), „Szybcy i wście-
kli 9” (akcji).

w kinie
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wydarzenia Sportowe
wigry w barażach

Już wiadomo, że piłkarze suwalskich Wigier zagrają w barażach o I li-
gę i pierwszy barażowy mecz najprawdopodobniej z KKS 1925 Kalisz zo-
stanie rozegrany 16 czerwca w Suwałkach. W rundzie zasadniczej Wigry 
dwukrotnie wygrały z kaliskim zespołem: 3:0 w Kaliszu i na wiosnę 2:0 
w Suwałkach.

W ostatnio rozegranych meczach II ligi suwalska drużyna wywalczy-
ła cztery punkty. Najpierw w Suwałkach Wigry wygrały 3:2 z Pogonią 
Siedlce, chociaż aż cztery gole padły po strzałach piłkarzy drużyny przy-
jezdnej. Dwa gole dla suwalskiego zespołu padły po strzałach samobój-
czych obrońców Pogoni w 4 min. i 37 min., a jednego gola strzelił Kamil 
Adamek w 66 min. Dla drużyny z Siedlec gole strzelili: Maciej Górski w 38 
min. i Krzysztof Danielewicz w 79 min. W tym meczu zagrało czterech wy-
chowanków suwalskiego klubu: Adrian Piekarski, Christian Suski, Jakub 
Kunicki i Filip Kozłowski. 

W kolejnym spotkaniu rozegranym w Grudziądzu Wigry zremisowa-
ły 2:2 z Olimpią. Gole dla suwalskiej drużyny strzelili: Kamil Adamek w 39 
min. i Martin Dobrotka w 89 min., a dla rywali po strzałach z ok. 20 me-
trów Piotr Witasik w 55 min. i Michał Graczyk w 77 min. W 44 min. rzut 
karny po strzale Jose Embalo obronił bramkarz Wigier Jan Balawejder.  
W 35 meczach Wigry zdobyły 63 pkt i zajmują czwartą lokatę w tabe-
li II ligi. Ostatni mecz rundy zasadniczej Wigry rozegrają 12 czerwca  
w Suwałkach, gdzie zmierzą się ze Zniczem Pruszków.

Stypendium dla m. andrejczyK
Prezydent Suwałk Czesław Renkiewicz spotkał się 2 czerwca z Marią 

Andrejczyk oraz jej trenerem Karolem Sikorskim by pogratulować sukce-
su, który zawodniczka LUKS Hańczy Suwałki osiągnęła w Pucharze Europy 
w rzutach w Splicie. M. Andrejczyk wynikiem 71,40 m ustanowiła nowy 
rekord Polski w rzucie oszczepem oraz zapewniła sobie kwalifikację olim-
pijską. Jest to trzeci najdłuższy rzut na świecie wśród kobiet.

– To ogromne osiągnięcie i potwierdzenie Pani doskonałej formy. 
Liczę, że utrzyma się ona do olimpiady w Tokio – w trakcie spotkania po-
wiedział prezydent Cz. Renkiewicz, który wręczył oszczepniczce stypen-
dium olimpijskie III stopnia.

– Zawsze pamiętam o Suwałkach 
i cieszę się, że Suwałki pamiętają  
o mnie. Zdrowie i forma dopisuje, zatem 
liczę, że plan na igrzyska olimpijskie 
zostanie zrealizowany – powiedziała  
M. Andrejczyk.

Ponadto Prezydent Miasta Suwałk 
wręcz ył trenerowi oszczepniczki 
Karolowi Sikorskiemu nagrodę spe-
cjalną.

medale SuwalSKich SiłaczeK
Julia Janowska z LMUKS Olimpik Suwałki zdobyła srebrny, a jej ko-

leżanka klubowa Zuzanna Konopko brązowy medal w kategorii 70 kg  
w przeprowadzonych w Suwałkach mistrzostwach Polski zawodników  
z roczników 2005-2006 w sumo.

– Moje podopieczne spotkały się w półfinale, w którym górą była Julia. 
Potem Janowska przegrała pojedynek o złoto, a Zuzanna wygrała walkę 
o 3. miejsce. Obie kandydują do występu w Mistrzostwach Europy – oce-
nił występ swoich podopiecznych Andrzej Koncewicz. 

Startujące w kategorii 60 kg Oliwia Kaliszewska i Karolina Palacz, ko-
lejne dwie zawodniczki suwalskiego klubu zajęły odpowiednio piąte  
i dziewiąte miejsce.

podSumowania i przygotowania
Po najlepszym sezonie w historii siatkarskiego klubu Ślepsk Malow 

Suwałki, jego władze spotkały się ze sponsorami tytularnymi: właści-
cielami firm Ślepsk i Malow oraz Czesławem Renkiewiczem, prezyden-
tem Suwałk. Przypomnijmy, że drużyna Ślepsk Malow Suwałki w sezonie 
2020/21 zajęła siódmą lokatę w Plus Lidze. 

Sponsorzy otrzymali pamiątkowe plansze ze zdjęciem i autografami całego 
zespołu oraz z nadrukowanym na koszulce stażem sponsoringu drużyny. 
Od prawej Józef i Michał Wiszniewscy z firmy Ślepsk, prezydent Suwałk 
Czesław Renkiewicz i Henryk Owsiejew z firmy Malow

Nowy sezon Plus Ligi rozpocznie się 2 października, a wcześniej 17-18 
września w Suwałkach zostanie rozegrany siatkarski XII Memoriał Józefa 
Gajewskiego. 

– Prace klubu są obecnie skoncentrowane na dwóch nurtach. Pierwszą 
kwestią jest domknięcie i rozliczenie sezonu 2020/2021, a drugim etapem 
jest wzmożona działalność zarządu i administracji, którzy renegocjują 
umowy. Nie ukrywam, że liczymy na ich przedłużenie. Zawsze istnieje 
również możliwość pojawienia się nowych partnerów – poinformował 
Wojciech Winnik, prezes klubu Ślepsk Malow Suwałki.

 Do drużyny Ślepska Malow Suwałki dołączył Paweł Halaba. 
Pochodzący z Płocka 25-letni przyjmujący trafił do suwalskiego klubu 
na zasadzie rocznego wypożyczenia z Aluronu Warta Zawiercie. W Plus 
Lidze grał w: Asseco Resovia Rzeszów, AZS Politechnika Warszawa, Treflu 
Gdańsk, a w ostatnim sezonie w zespole z Zawiercia.

W Plus Lidze Paweł Halaba rozegrał 72 mecze, 
w których zdobył 526 punktów, z czego 51
to były asy serwisowe

Po dwóch latach spędzonych na pierwszoligowych 
boiskach do suwalskiego zespołu powrócił Mateusz 
Laskowski. 23-letni przyjmujący związał się z klubem 
do końca sezonu 2021/2022.

Mateusz Laskowski grał 
w suwalskiej drużynie, która wywalczyła 

awans do Plus Ligi w 2019 r.

Po blisko trzech latach gry w Ślepsku Malow z su-
walską drużyną pożegnał się Patryk Szwaradzki. Z su-
walskim klubem awansował do Plus Ligi. W drużynie 
prowadzonej przez trenera Andrzeja Kowala 26-letni atakujący pełnił 
głównie rolę tzw. zmiennika i znakomicie wywiązywał się z niej, a jego 
dużym atutem były asy serwisowe. W barwach Ślepska Malow Suwałki  
w najbliższym sezonie nie zagra też Marcin Waliński. W sezonie 2020/2021 
przyjmujący M. Waliński rozegrał 29 spotkań, w których zdobył 269 punk-
tów (w tym 21 asów serwisowych i 20 blokiem).  Fot. Ślepsk Malow Suwałki

podwÓjna miStrzyni
Duży sukces odniosła podopieczna Jerzego Dołhana, suwalska bad-

mintonistka Aleksandra Wilczewska (na zdjęciu). Wywalczyła dwa złote 
medale w indywidualnych Mistrzostwach Polski Młodzików Młodszych 
w badmintonie rozegranych w Suchedniowie. Rywalizację w grze po-
dwójnej dziewcząt do lat 13 wygrała wspólnie z Kają Ziółkowską (UKS 
Wschodnia 12 Kielce). Drugi mistrzowski tytuł A. Wilczewska wywal-
czyła w grze mieszanej do lat 13 wspólnie z zawodnikiem MKS Orlicz 
Suchedniów Jakubem Dulembą. Dobrze wypadła także druga de-

blowa para SKB – Roksana 
Karaszewska/Alek sandra 
Wasilewska, które w walce 
o ćwierćfinał musiały uznać 
wyższość późniejszych mi-
strzyń Polski.  Fot. SKB
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>> lotnicze Szkolenie 
młodzieży

Suwalska młodzież będzie uczyła się szybownictwa i zdobywała umie-
jętność kierowania dronami. A to dzięki realizacji projektu „Szkolenie 
Lotnicze Młodzieży”. Działanie będzie skierowane do młodzieży szkol-
nej, miłośników szybowców i dronów – mieszkańców Suwałk, któ-
rzy mają ukończone 16 lat. Umowę w tej sprawie podpisali: prezydent 
Suwałk Czesław Renkiewicz i prezes Suwalskiej Szkoły Lotniczej Robert 
Szadkowski.

– Na naszym lotnisku dzieje się coraz więcej. Pojawiają się na nim róż-
nego rodzaju samoloty. Chcemy by działo się jeszcze więcej. Stąd po-
mysł szkolenia lotniczego skierowanego do naszej młodzieży by zara-
zić najmłodszych suwalczan pasją do lotnictwa – powiedział prezydent 
Cz. Renkiewicz.

– Planujemy podjęcie współpracy z suwalskimi szkołami ponadpod-
stawowymi w celu rekrutacji uczestników do tego zadania i promowa-
nia lotnictwa wśród młodzieży. Opanowana wiedza podczas szkoleń 
jest komplementarna z programami nauczania przedmiotów ścisłych 
jak fizyka i matematyka, a także przyrodniczych – zapowiedział prezes 
R. Szadkowski.

Suwalska Szkoła Lotnicza planuje zrealizować:
n szkolenie szybowcowe, które będzie podzielone na dwa etapy. 

Pierwszy etap to szkolenie teoretyczne przygotowujące do lotów szy-
bowcem. Drugi etap obejmie szkolenie praktyczne, w ramach które-
go osoby nauczą się lotów szybowcem, startu lądowania i wykonywa-
nia zakrętów;

n szkolenie operatora drona, które ma podnieść między innymi świa-
domość, iż operowanie dronem może stwarzać zagrożenie dla ruchu lot-
niczego. Szkolenie również będzie podzielone na dwa etapy. W pierw-
szym z nich uczestnicy poznają m.in. wiedzę z zakresu: prawa lotniczego 
i zasad lotu w zasięgu wzroku, a w drugim etapie odbędzie się szkole-
nie praktyczne: ćwiczenia naziemne i ćwiczenia w locie. Całość szkole-
nia kończy się wykonaniem przez uczestnika kursu lotów samodzielnych.

W wakacje nie będzie pociągów kursujących jak w poprzed-
nich latach na trasie z Białegostoku przez Suwałki do Kowna. 
Tym samym suwalczanie i turyści będą mieli mniej możliwości 
podróżowania do i z Suwałk. Zarząd Województwa Podlaskiego 
zawiesił połączenie pociągów POLREGIO w relacji Białystok  
– Kowno i Kowno – Białystok na kolejny okres, to jest od 1.06 
do 28.08.2021 r.

Jak poinformowało POLREGIO, do 28 sierpnia 2021 r. nie bę-
dą kursowały pociągi na Litwę. Wpływ na podjętą decyzję miała 
utrzymująca się wciąż trudna sytuacja epidemiczna oraz wnio-
sek Kolei Litewskich. Za odwołane pociągi nie kursuje zastępcza 
komunikacja autobusowa. Osoby, które już kupiły bilety na od-
wołane połączenia, mają możliwość zwrotu należności za bilet 
bez potrąceń. POLREGIO przeprasza podróżnych za utrudnienia.

bez pociągów z białegoStoku do kowna>>

Słabo ze Szczepieniami
Wciąż bardzo niewielu suwalczan zaszczepiło się przeciw COViD-19. 

Według rządowego raportu do 4 czerwca w pełni zaszczepił się zaledwie 
co szósty suwalczanin. To ponad cztery razy mniej niż w Rzeszowie czy  
w powiecie aleksandrowskim. Również we wszystkich miastach na prawach 
powiatu grodzkiego w podlaskim zaszczepiło się znacznie więcej miesz-
kańców. A to oznacza, że Suwałki nie mają szans na rządową nagrodę, któ-
rą otrzymają samorządy, w których zaszczepi się najwięcej mieszkańców.

Według rządowego raportu do 7 czerwca w Suwałkach w peł-
ni zaszczepiło się 11 722 osób, czyli 16,8% ogóły mieszkańców. W Bia-
łymstoku w pełni zaszczepiło się 43% mieszkańców, a w Łomży – 23,6%.  
W Suwałkach wykonano 34 088 szczepień przeciw COViD-19, a w najbliż-
szym tygodniu jest 8 841 wolnych terminów szczepień.

loteria narodowego programu Szczepień
Nagrody pieniężne, samochody hybrydowe, hulajnogi i inne cen-

ne nagrody rzeczowe czekają na zwycięzców Loterii Narodowego 
Programu Szczepień. Loteria wystartuje 1 lipca i będzie realizowana przez 
Totalizator Sportowy przy wsparciu spółek skarbu państwa. Do realizacji 
tego projektu będą mogły dołączyć również samorządy. Każdy uczest-
nik będzie miał aż cztery szanse na wygraną:

n natychmiastową – co 2000 osoba wygra 500 złotych;
n cotygodniową – do wygrania będą nagrody pieniężne (2x po 50 tys. 

złotych) oraz hulajnogi elektryczne i vouchery;
n comiesięczną – do wygrania będą nagrody pieniężne (2x po 100 tys. 

złotych) i samochody hybrydowe;
n finalną – na dwóch zwycięzców czekają nagrody: po 1 mln złotych 

plus samochód hybrydowy.

nagrody  dla najlepSzych SamorządÓw
Ducha zdrowej rywalizacji rząd chce także wprowadzić do samorzą-

dów. Ale również chce realnie wesprzeć gminy w realizacji Narodowego 
Programu Szczepień. Każda gmina otrzyma od rządu od 10 tys. do 40 tys. 
złotych na organizację lub promocję szczepień. Wielkość kwoty uzależ-
niona będzie od liczby mieszkańców. Rząd wyróżni także te gminy, które 
osiągną wysokie wskaźniki wyszczepialności. Rząd przekaże:

n 100 tys. złotych dla pierwszych 500 gmin, które osiągną poziom 75% 
zaszczepienia swoich mieszkańców,

n 1 mln złotych dla gmin na terenie każdego z byłych 49 województw, 
które osiągną najwyższy wskaźnik wyszczepialności mieszkańców,

n 2 mln złotych dla gminy, która osiągnie najwyższy poziom zaszcze-
pienia w Polsce.

Jednocześnie informujemy, że do 13 czerwca od poniedziałku do piąt-
ku punkt szczepień w Suwałki Arenie będzie czynny w godz. 8-20, a w so-
botę i niedzielę od 8 do 15. Od 14 czerwca do końca miesiąca punkt szcze-
pień powszechnych otwarty zostanie w godz. 10-18, a w soboty od 8 do 
15. W dniach 20 i 27 czerwca (niedziele) PSP będzie nieczynny. 

>>
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>>

>>

złota Rączka dla SenioRa
Trwa program „Złota Rączka dla 

Seniora”, dzięki któremu suwalscy se-
niorzy otrzymują pomoc przy drob-
nych naprawach w ich domach. 
Realizuje go ponownie Spółdzielnia Socjalna „Perspektywa”. Zgłoszenia 
przyjmowane są od poniedziałku do piątku w godzinach 9-18 pod nume-
rem telefonu: 517 871 124. Zgłoszenia można przesyłać również na adres 
e-mail: senior.zr@wp.pl

Z pomocy „Złotej Rączki dla Seniora” mogą skorzystać samotnie 
mieszkający suwalczanie, którzy ukończyli 70 lat lub w wieku powyżej 
60 lat z orzeczonym umiarkowanym lub znacznym stopniem niepełno-
sprawności. Dzięki programowi seniorz y mają dostęp do bezpłatnych 
usług w zakresie drobnych napraw domowych, m.in. takich jak: wymia-
na żarówek, gniazdek elektrycznych, uszczelek w kranach, odpowietrze-
nie kaloryferów, wymianę lub montaż zamków w drzwiach oraz klamek. 
Z uwagi na stan epidemii udzielana jest również pomoc osobom powy-
żej 70 lat w postaci zakupu żywności, środków higienicznych i leków. 

>>

>> poukładaj Sobie Raka
Suwalskie Stowarzyszenie Amazonka ogłasza rekrutację do udzia-

łu w akcji „Poukładaj sobie raka!” w ramach Suwalskiego Budżetu Oby- 
watelskiego. Uczestniczyć w niej może do 30 mieszkańców Suwałk, któ- 
rzy borykają się z chorobą nowotworową. Do 30 października Sto- 
warzyszenie Amazonka oferuje im:

n serię indywidualnej rehabilitacji poprze-
dzonej badaniem lekarskim,
n wsparcie psychologiczne,
n porady doradcy zawodowego,
n wsparcie informacyjne (dotyczącym orzecz-
nictwa rentowego, pozarentowego, możliwo-
ści skorzystania z rehabilitacji, np. ze środków 
NFZ, ZUS, PFRON itp.),

n udział w warsztatach żywieniowych do-
tyczących sposobu odżywiania w chorobie nowotworowej.

Większość z tych działań odbywać się będzie w Ośrodku Terapii 
Amazonek w Suwałkach przy ul. T. Kościuszki 120.

Rekrutacja potrwa od 15 do 18 czerwca. Osoby zainteresowane udzia-
łem w zadaniu publicznym proszone są o wypełnienie i dostarczenie do 
Ośrodka Terapii Amazonek (ul. T. Kościuszki 120) kwestionariusza, dostęp-
nego na stronie internetowej Stowarzyszenia i w jego biurze oraz posia-
danej dokumentacji zdrowotnej. Dokumenty można dostarczać osobiście 
do biura Stowarzyszenia (od 15 do 18 czerwca w godz. 17-18) lub przesłać 
na adres mailowy: amazonkisuwalki@gmail.com Więcej na: stronie inter-
netowej Suwalskiego Stowarzyszenia Amazonka.

bezpłatny tRanSpoRt 
dla potRzebujących

Suwalczanie, którzy mają trudności w samodzielnym przemieszcza-
niu się w celu aktywizacji społeczno-zawodowej, lecz nie mają możli-
wości korzystania z transportu publicznego lub przewozu osób niepeł-
nosprawnych organizowanego ze środków budżetu samorządowego, 
budżetu państwa lub środków PFRON mogą skorzystać z bezpłatnego 
transportu na terenie Suwałk. 

Rywalizacja RoweRowa
Suwalska Rywalizacja Rowerowa to nowa propozycja Ośrodka Sportu  

i Rekreacji, mająca zmobilizować mieszkańców Suwałk do aktywnego 
wypoczynku. Rywalizacja potrwa do końca czerwca z wykorzystaniem 
mobilnej aplikacji „Aktywne Miasta”. W tym czasie mieszkańcy będą mo-
gli „kręcić” kilometry, które przybliżą Suwałki do zwycięstwa. Suwalska 
Rywalizacja Rowerowa połączona jest z walką o Puchar Rowerowej Stolicy 
Polski trwającą do 18 września.  

Jak wziąć udział w Suwalskiej Rywalizacji Rowerowej? Wyjaśniamy to 
w kilku krokach:

1. W telefonie wyszukujemy Sklep Play / App Store
2. Pobieramy bezpłatną aplikację „Aktywne Miasta”
3. Wybieramy Suwałki

* dołączamy do Rywalizacji o Puchar Rowerowej Stolicy Polski
* dołączamy do Suwalskiej Rywalizacji Rowerowej
* wybieramy grupę, z którą będziemy wspólnie zbierali punkty

4. Wsiadamy na rower i jedziemy, bo liczy się każdy kilometr. 
Pamiętajcie, aby zawsze mieć włączoną aplikację.

uwaga! W obu rywalizacjach należy dołączyć do tej samej grupy.
Najbardziej aktywni su-

walczanie zostaną nagrodze-
ni. W kwalifikacji grupowej 
nagrody przyznane zosta-
ną uczestnikom w katego-
riach m.in. kobiety i męż-
czyźni do 59 roku życia i po 
60 roku życia, młodzież 13-
18 lat oraz dzieci do 12 lat. 
Podsumowanie Suwalskiej 
Rywalizacji Rowerowej odbę-
dzie się 19 września podczas 
obchodów Europejskiego 
Dnia bez Samochodu w Parku 

Konstytucji 3 Maja. Organizatorem wydarzenia jest suwalski OSiR, 
Miasto Suwałki oraz Miasto Bydgoszcz udostępniające aplikację 
„Aktywne Miasta”. Więcej na www.osir.suwalki.pl
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KSiążKa dla Seniora!
Zbieramy książki nowe i używane, 
które zostaną przekazane seniorom 
i do biblioteczki w noclegowni.

maSz niepotrzebną włÓczKę?
Przekaż ją nam – zrobimy czapki, szaliki, skarpety dla osób 
potrzebujących.

Miejsce zbiórki książek i włóczki: 
spółdzielnia socjalna „Perspektywa”, 

Suwałki, ul. Sportowa 24, tel. 87 563 00 83 w godz. 8-15
140/2021

Miasto Suwałki realizuje projekt pn. „poprawa jakości systemu trans-
portu publicznego w mieście Suwałki – iii etap” w ramach Regionalnego 
Programu Operacyjnego Województwa Podlaskiego na lata 2014-2020,  
Oś Priorytetowa V: Gospodarka niskoemisyjna, Działanie 5.4 Strategie nisko-
emisyjne, Poddziałanie 5.4.1 Strategie niskoemisyjne z wyłączeniem BOF. 
Cel: ograniczenie zanieczyszczenia powietrza poprzez realizację planów 
gospodarki niskoemisyjnej.

Zakres projektu obejmuje:
– zakup 15 szt. niskoemisyjnych autobusów komunikacji miejskiej na 

gaz CNG (w tym 11 szt. o długości ok. 12 m, 3 szt. o długości ok. 10,5 m, 1 
szt. o długości ok. 18 m);

– wdrożenie i wykonanie systemu roweru miejskiego obejmującego 
m.in. 12 stacji rowerowych i 120 rowerów w tym: rowery standardowe, elek-
tryczne i tandemy;

– budowę infrastruktury do obsługi transportu miejskiego oraz po-
prawy bezpieczeństwa pasażerów (przebudowa ul. Daszyńskiego obej-
mująca m.in. wykonanie ścieżki rowerowej i chodnika oraz rozbudowa ul. 
Leśnej wraz z połączeniem do ul. Raczkowskiej i przebudową skrzyżowania 
ul. Leśnej z ul. Raczkowską i Wojczyńskiego);

– zakup systemu dynamicznej informacji pasażerskiej/ITS (15 szt. mo-
nitorów i 2 kompletów tablic informacyjnych do obecnych autobusów  
i 10 szt. tablic elektronicznych na przystanki);

– przystosowanie budynku warsztatu i diagnostyki PGK do obsługi au-
tobusów CNG;

– działania informacyjne i edukacyjne dot. popularyzacji i promocji 
transportu publicznego, transportu nisko i bezemisyjnego, systemu ro-
weru miejskiego (Europejski Dzień bez Samochodu, festyn ekologiczny). 

Działania zaplanowane w ramach projektu przyczynią się do poprawy jakości 
powietrza w mieście Suwałki poprzez ograniczenie zanieczyszczeń m.in. dwu-
tlenku węgla (tj. redukcja CO2 o 62,5% w stosunku do stanu obecnego tj. 4971,49 
ton równoważnika CO2/rok) i innych szkodliwych związków. Zastąpienie starych 
i wyeksploatowanych pojazdów komunikacji miejskiej poprzez jednostki nisko-
emisyjne (m.in. spełniających normę emisji spalin Euro 6) znacznie usprawnią ko-
rzystanie z komunikacji miejskiej. Zakup nowoczesnego taboru w połączeniu z 
systemem roweru miejskiego doprowadzi do trwałej zmiany schematów mobil-
ności mieszkańców, redukcji zatłoczenia komunikacyjnego i ograniczenia hałasu. 
Projekt stanowi też istotny element programu rewitalizacji miasta.

Całkowita wartość projektu: 29 832 664,25 zł w tym koszty  kwalifiko-
walne: 29 677 111,93 zł. 

Wartość dof inansowania z Europejskiego Funduszu Rozwoju 
Regionalnego i budżetu Państwa: 25 945 399,25 zł.  149/2021

Miasto Suwałki realizuje projekt pn. „poprawa jakości systemu trans-
portu publicznego w mieście Suwałki – iV etap” w ramach Regionalnego 
Programu Operacyjnego Województwa Podlaskiego na lata 2014-2020,  
Oś Priorytetowa V: Gospodarka niskoemisyjna, Działanie 5.4 Strategie nisko-
emisyjne, Poddziałanie 5.4.1 Strategie niskoemisyjne z wyłączeniem BOF. 

Cel: ograniczenie zanieczyszczenia powietrza poprzez realizację pla-
nów gospodarki niskoemisyjnej.

Projekt stanowi kolejny etap w zakresie poprawy jakości komunikacji 
miejskiej w mieście Suwałki. W ramach projektu założono:

– zakup 4 szt. niskoemisyjnych autobusów na gaz CNG o długości  
ok. 10,5 m;

– wdrożenie systemu roweru miejskiego obejmującego m.in. 4 stacje ro-
werowe i 40 rowerów w tym: rowery standardowe, elektryczne i 1 tandem;

 – budowę infrastruktury do obsługi transportu miejskiego oraz popra-
wy bezpieczeństwa pasażerów (rozbudowa ul. Szpitalnej obejmująca m.in. 
wykonanie ścieżki rowerowej i chodnika, zatoki autobusowej z przystan-
kiem wraz z infrastrukturą techniczną);

– zakup systemu dynamicznej informacji pasażerskiej/ITS (4 szt. tablic 
elektronicznych na przystanki);

– działania informacyjne i edukacyjne dot. popularyzacji i promocji 
transportu publicznego, transportu nisko i bezemisyjnego, systemu ro-
weru miejskiego (Europejski Dzień bez Samochodu, festyn ekologiczny).

Działania zaplanowane w ramach projektu przyczynią się do poprawy 
jakości powietrza w mieście Suwałki poprzez ograniczenie zanieczyszczeń 
takich jak: CO2 i innych szkodliwych związków. Zastąpienie starych i nie-
spełniających aktualnych norm emisji pojazdów poprzez jednostki nisko-
emisyjne przyczyni się do zredukowania emisji CO2 o ok. 10 % w stosunku 
do stanu obecnego tj. 746,22 ton równoważnika CO2/rok. Zakup nowocze-
snego taboru w połączeniu z systemem roweru miejskiego będzie prowa-
dzić do trwałej zmiany schematów mobilności mieszkańców, redukcji za-
tłoczenia komunikacyjnego i ograniczenia hałasu.

Całkowita wartość projektu: 7 784 461,77 zł w tym koszty  kwalifiko-
walne: 7 572 897,31 zł.

Wartość dof inansowania z Europejskiego Funduszu Rozwoju 
Regionalnego: 5 301 028,11 zł.  

 144/2021

PREZYDENT MIASTA SUWAŁK działając na podstawie art. 35 ust.1 usta-
wy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami (Dz.U. z 2020 
r. poz. 1990 ze zm.) podaje do publicznej wiadomości, że w dniu 02 czerwca 
2021 roku w siedzibie Urzędu Miejskiego w Suwałkach, przy ul. Mickiewicza 
1 na tablicy ogłoszeń wywieszony został na okres 21 dni (od 02.06.2021 r. do 
23.06.2021 r.) wykaz w sprawie przyjęcia nieruchomości stanowiącej wła-
sność Miasta Suwałk przeznaczonej do sprzedaży w drodze bezprzetargo-
wej (Zarządzenie Prezydenta Miasta Suwałk Nr 193/2021 z dnia 02 czerwca 
2021 roku).   159/2021

>> badmintonowe 
miStRzoStwa

Od 11 do 13 czerwca  w hali suwalskiego  Ośrodka Sportu i Rekrea- 
cji przy ulicy Wojska Polskiego 2, odbędą się „Malow Mistrzostwa 
Polski Juniorów i Młodzieżowców w Badmintonie”. W zawodach wy-
startuje 150 zawodników i zawodniczek z całego kraju, a wśród nich 

z aw o d n i c y  SK B 
Suwałk i ,  k tór z y 
będą faworytami 
t yc h  z aw o d ó w. 
Początek  zawo-
d ó w  w  p i ą t e k 
(11.06) o godz. 9. 
Finały w niedzielę 
o godz. 9. Zawody 
r o z g r y w a n e  s ą 
p o d  p a t r o n a -
t e m  M a r s z a ł k a 
W o j e w ó d z t w a 
P o d l a s k i e g o 
Artura Kosickiego 
i  P r e z y d e n t a 
M i a s t a  S u w a ł k 
C z e s ł a w a  R e n - 
kiewicza.
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SpRzedam
n Sprzedam mieszkanie 54 m.kw. centrum Suwałk,  

tel. 723 545 645  98/2021

Wyrazy głębokiego współczucia

rodzinie
z powodu śmierci
naszego pracownika

tadeuSza 
gościewSKiego

składają Rada Nadzorcza, Zarząd i Pracownicy
PWiK w Suwałkach Sp. z o.o.

157/2021

Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kanalizacji w Suwałkach Spółka z ogra-
niczoną odpowiedzialnością na podstawie badań wykonanych przez la-
boratorium Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej (sprawoz-
danie z dnia 19.05.2021 r., informuje, że jakość i skład wody dostarczanej 
odbiorcom przez PWiK w Suwałkach Sp. z o.o. spełnia wymagania okre-
ślone w Rozporządzeniu Ministra Zdrowia z dnia 7 grudnia 2017 r. ( Dz. U. 
2017 poz.2294).

W załączeniu;
•	 	Ocena	jakości	wody		 156/2021

Wyrazy głębokiego współczucia

Kamili  jurewicz
z powodu śmierci

mamy 
składają Dyrektor i Pracownicy 

Biblioteki Publicznej im. Marii Konopnickiej 
w Suwałkach 

158/2021

ogłoszenia „dtS” tel. 87 566-28-25
kontakt@dwutygodniksuwalski.pl

Wyrazy szczerego współczucia

panu
mirosławowi  hartungowi

z powodu śmierci

mamy
składa 

Zarząd ROD „BORÓWKA” w Suwałkach
160/2021

Zmarł 

grzegorz Kalejta 
(11 III 1963 Suwałki – 5 VI 2021 Suwałki), 

od 1998 roku nasz kolega z Muzeum Okręgowego 
w Suwałkach. Zmontował ponad 200 wystaw 

muzealnych, prowadził naprawy, remonty. Robił to 
po mistrzowsku. Zawsze sumienny i solidny. 

Z pasją uczestniczył w dziesiątkach rekonstrukcji 
historycznych, przygotowywał jaćwieskie festyny 
archeologiczne i pikniki kawaleryjskie. Był bardzo 
lubiany. Cieszył się sympatią wszystkich, z którymi 
współpracował. Będzie nam Go bardzo brakowało.

żonie celinie i córce joasi
składamy wyrazy głębokiego współczucia

Dyrektor i współpracownicy z Muzeum Okręgowego 
w Suwałkach

161/2021
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Wydawca: biblioteka publiczna im. marii 
Konopnickiej w Suwałkach, ul. Emilii Plater 33A, 

e-mail: kontakt@dwutygodniksuwalski.pl, www.dwutygodniksuwalski.pl  
znajdziesz nas również na Facebooku: Dwutygodnik Suwalski, tel. 87 566-28-25. 

Redaktor naczelny Jarosław Filipowicz.

Druk: Drukarnia „HELIOS” S.C., ul. Lipowa 41A, 16-400 Suwałki. Nakład: 5 000 
egzemplarzy. Wydawca zastrzega sobie prawo do skracania tekstów oraz zmia-
ny tytułów. 

Tekstów niezamówionych nie zwraca się. Za treść reklam i ogłoszeń wydaw-
ca nie ponosi odpowiedzialności.

liSt miłoSny do literatury
Atonio González Iturbe, hisz-

pański dziennikarz, zaintereso-
wawszy się blokiem rodzinnym  
w o b oz i e  ko n ce nt r a c y j ny m 
Auschwitz-Birkenau, nawiązał 
kontakt z Ditą Kruas i stworzył 
opartą na jej przeżyciach powieść 
„Bibiotekarka z Auschwitz”. 

Czeska Żydówka po deportacji  
z Terezina wraz z rodzicami znala-
zła się w Auschwitz, w obozie ro-
dzinnym. Mająca zaledwie 14 lat 
dziewczynka trafiła do bloku 31, 
w którym mieściła się szkoła dla 
obozowych dzieci. Wtedy Fredy 
Hirsch powierzył jej opiece nie-
wielki zbiór książek i odtąd stała 
się „Bibliotekarką z Auschwitz”.

Ta historia wyjątkowej bibliotekarki, która ryzykowała własne życie, 
by uchronić bezcenny księgozbiór, porywa. W miejscu, gdzie brakowało 
chleba i wody, gdzie nosiło się łachmany pełne wszy i wszelkiego robac-
twa, gdzie z każdym oddechem wdychało się dym palonych ciał, dzieło 
literackie pozwalało na chwilę oderwać się od okrucieństw codzienności, 
na powrót do czasów sprzed wojny i wreszcie umożliwiało uczenie naj-
młodszych i utrwalanie w dorosłych poczucia godności ludzkiej, z której 
odzierali bezduszni oprawcy.  Kamila Sośnicka

BiBliotekarz 
Poleca

Sklepy firmowe 

Romac
oferują bogaty asortymenty:

– mięsa wieprzowego
– mięsa wołowego (steki, burgery)
– wędlin tradycyjnych
– kiełbas oraz innych wyrobów masarniczych

zapraszamy w Suwałkach:
– ul. Minkiewicza 6 (od 8 do 16.30)
– Targowisko Miejskie lok. 3 i 17 (od 7 do 14)
– ul. Nowomiejska 16 (od 8 do 16) 
– w Augustowie, ul. Hoża 11A (od 8 do 17), tel. 87 566 29 18

12
7/

20
21

przygarnij przyjaciela 
ze SchroniSKa „Sianożęć”

W „DwuTygodniku Suwalskim” publikujemy zdjęcia i krótkie opisy 
psów czekających na dom, które teraz przebywają w suwalskim schro-
nisku przy ul. Sianożęć 3 A. Zwierzęta wzięte ze schroniska są otoczo-
ne opieką weterynaryjną, zaszczepione, odrobaczone i zaczipowane. 

Schronisko jest czynne od poniedziałku do piątku 
w godzinach 11-16, w sobotę od 11 do 14. 

www.e-schronisko.pl, tel. 606 493 823

Urocza, 
roczna Lira, 
czarna pod-
palana,  
z klapnięty-
mi uszkami 
szuka, ro-
dziny, która 

otoczy ją opieką i miłością.

Łagodny 
Niko, 

potrzebuje 
ciepłego 

legowiska  
i spokoju.  

W zamian od-
wdzięczy się dozgonną wiernością.

Czteroletni we-
soły Cacek, ma 
pokłady nie-
spożytej ener-
gii. Świetny 
kompan zajęć 
na świeżym po-
wietrzu, jak bie-

gi czy dalekie spacery.

Półtoraroczna 
Mira stanie się 
oczkiem 
w głowie 
rodziny, która ją 
przygarnie.

Amor,  
dwulatek, 

elegant  
z białymi 

skarpetkami 
wniesie du-

żo radości 
do rodziny, 

   która go adoptuje.

Bobik, pół-
toraroczny 
sympatyczny 
czarno-bia-
ły piesek, nie 
pozwoli na 
nudę w two-
im życiu.

maSz problem z alKoholem?
chceSz przeStać pić?

anonimowi alKoholicy czeKają

wyKaz mitingÓw grup aa intergrupy

„pojezierze”
infolinia: 801 033 242

SuwałKi:
n „zgoda”, ul. Szpitalna 77, poniedziałek, czwartek, godz. 18.15;
n „bratek”, ul. Kościuszki 71A, wtorek, piątek, 18.00;
n „dąb”, ul. Szpitalna 62, środa, piątek, godz. 18.15, niedziele  

i święta 16.00 – spotkania odwołane do zakończenia pandemii;
n „Krok pierwszy”, ul. Kościuszki 71A, sobota, godz. 14.00;

auguStÓw:
n „nie ma mocnych”, ul. Ks. Skorupki 6, wtorek, godz. 18.00;
n „maj”, ul. Ks. Skorupki 6, niedziela, godz. 17.00;

Sejny:
n „tur”, ul. Wileńska 10, sobota, godz. 18.00;

filipÓw:
n „przebudzenie”, ul. Wólczańska 4, środa, godz. 18.00;

puńSK:
n „nadzieja”, ul. Szkolna 26, czwartek: lato – godz. 20.00; zima – 19.00;

lipSK:
n „odnowa”, ul. Kościelna 30, niedziela, godz. 18.00. 23/2021
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>>

Kampania społeczna realizowana w ramach zadania pn „wychowuj miłością, nie przemocą” wspófinansowanego ze środków Miasta Suwałki
opracowanie – Beata Andruczyk               rysunek – Grażyna Gref-Koncewicz 155/2021

fundacja ego z siedzibą w Suwałkach przy ul. T. Noniewicza 91, 

oferuje pomoc: psychologiczną, pedagogiczną, psychiatryczną, terapię par 
i rodzin, psychoterapię oraz warsztaty umiejętności rodzicielskich.

mariusz aktualnie jest już dorosły, jednak gdy 
miał 3 lata zdarzył się wypadek, wpadł do oczka wod-
nego. Przeżył, jednak już nigdy nic nie było takie sa-
mo. Wypadek zostawił trwały ślad – niepełnospraw-
ność. Mariusz reaguje na głos, słyszy, ale poza tym nie 
ma z nim żadnego kontaktu. Jego rodzice, mimo po-
czątkowego przerażenia tym jak zajmować się syn-
kiem, całkowicie się dla niego poświęcili. Mama opie-
kowała się nim, tata pracował, by utrzymać rodzinę.

W marcu 2021 roku na COViD zachorowała ma-
ma oraz Mariusz, oboje trafili do szpitala. Niestety 
mama przegrała tę walkę, do końca myśląc o innych. 
Zawsze powtarzała, że boi się starości, gdy nie bę-

dzie mogła zająć się Mariuszem. Dlatego też była jedną z założycielek ośrod-
ka Rehabilitacji-Edukacyjno-Wychowawczego w Brodzie Nowym – miejsca, 
które pomaga m.in. takim osobom jak Mariusz. Na stronie ośrodka, w zakładce 
„O nas” można dowiedzieć się, że tworzy go grupa rodziców którzy szaleńczo 
kochają swoje dzieci i starają się zapewnić im jak najlepsze życie. 

http://psoni.suwalki.pl/osrodek-wychowawczy/o-nas-orew/
Tata Mariusza zawsze wspierał swoją żonę w działaniach, marzeniach  

i przede wszystkim opiece nad synem. Teraz został sam. Mówi, że te ciężkie 
chwile bardzo trudno przejść bez pomocy dobrych ludzi, że ich obecność 
dodaje mu siły i motywacji.

Celem zbiórki jest zapewnienie opieki dla Mariusza, w czasie pracy za-
wodowej jego taty, jak również kontynuowanie kosztownej rehabilitacji. 
Jednak ten prawdziwy cel, to pokazanie mu, że tak naprawdę nie został sam, 
że ma wokół siebie dużo pomocnych duszyczek. 

Link do zbiórki:  https://zrzutka.pl/vx3pt7

pomÓżmy!
by  życie

było  choć 
trochę  proStSze… 

137/2021

moto-pokaz

Kaskaderzy pokazali, że nie boją się ognia

Przez dwa dni kilkuset mieszkańców Suwałk, miłośników ryku spor-
towych silników i palonej gumy, mogło podziwiać kunszt kaskaderów  
– mistrzów kierownicy na targowisku przy ul. Bakałarzewskiej w czasie 
pokazu Extrem Cascaders Team. 

A było co oglądać, od pokazu driftu i przejazdu przez ścianę ognia  
z człowiekiem na masce, po manewr, który dość rzadko ogląda się na dro-
dze – jazdę samochodem na dwóch kołach. Był też pokaz potężnych mon-
ster trucków, dag stera oraz jedynego w Polsce autorobota.

Z kaskade-
rem 
jadącym 
na dachu 
samocho-
du każdy 
chciał 
przybić 
„piątkę”



centrum obsługi nieruchomości

międzynarodowy Koncern obrotu nieruchomościami

e-mail: suwalki@wgn.pl www.wgn.pl

Chcesz szybko sprzedać swoją nieruchomość?

zadzwoń już dziś do naszego agenta: tel. 537 580 706. zapraszamy do współpracy!

NaJlePSi aGeNci, NaJSzYBSze traNSakcJe

15
4/

20
21

 

ul. 1 maja 1, 16-400 Suwałki

12
9/

20
21

zapraSzamy na bezpłatne 
badanie i KonSultacje!

chciałbyś poprawić swoje zdrowie? 
brakuje ci energii? 

a może obawiasz się o przeziębienia
 w czasie pandemii coVid?

 
dobierzemy odpowiednie terapie ziołowe 

dla ciebie i twoich najbliższych. 

biuro profilaktyki zdrowia rea 
ul. dmowskiego 2, tel. 791-783-868

51/2021
152/2021


